
معاون دبیرکل شــورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه 
تا زمان تصویب طرح کاهش تنوع مدارس در شــورای عالی 
از هرگونه توسعه مدارس خاص مثل استعدادهای درخشان، 
نمونه دولتی و فرهنگ جلوگیری می شود، گفت: در صورت 
نیاز به ایجاد یک مدرســه خاص، موضوع در شورای معاونان 

وزارت آموزش و پرورش بررسی و بعد اتخاذ تصمیم می شود.
موسی الرضا کفاش در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه زمانی که 
بحث عدالت تربیتی و کیفیت بخشی به مدارس دولتی مطرح 
می شود، یکی از موضوعات مورد نقد و بحث، کاهش تنوع مدارس 
است، گفت: گروه زیادی از مخاطبان و مردم بر تنوع مدارس به 
ویژه در حوزه مدارس دولتی نقد بســیار دارند و همین موضوع 
باعث شده دانش آموزان جذب انواع خاصی از مدارس شده و عملا 
مدارس عادی دولتی به لحاظ کیفیت آموزشی در سطح پایینی 
قرار گیرند و به این گــروه از دانش آموزانی که در مدارس عادی 

دولتی تحصیل می کنند، جفا شود.
وی با بیان اینکــه وزارت آموزش و پرورش و شــورای عالی 
آموزش و پرورش به عنوان مرجع سیاســت گذاری، موضوع 

تنوع مدارس را مدت هاست تحت بررســی قرار داده، افزود: 
معتقدیم برخی از مواردی که تحت عنوان انواع مدرســه نام 
برده می شود، نوع مدرسه نیست؛ بلکه به نوعی در ارائه خدمات 
متفاوت هستند؛ به عنوان مثال مدرسه هایی داریم که تحت 
عنوان مدرسه قرآنی آموزش های عادی را ارائه می دهند؛ اما در 
کنار آن شش ساعت نیز تدریس قرآن را برای دانش آموزانی که 

علاقه مند به مباحث قرآنی هستند، انجام می دهند.
معاون دبیرکل شــورای عالی آموزش و پرورش درباره انواع 
مدارس، گفت: مثلا مدارس هیئت امنایی نوع مدرسه نیستند 
بلکه مدارس عادی دولتی  هستند که به شیوه هیئت امنایی 
اداره می شــوند؛ یعنی با این نگاه که مشــارکت اولیا در این 
مدارس افزایش پیدا کند، هیئت امنایــی برای برنامه ریزی 
در مدرسه داشته باشند؛ بنابراین تحت عنوان مدارس هیئت 
امنایی از این  مدارس یاد می کنیم؛ هر چند ممکن است برخی 
از مدارس غیردولتی به شــیوه هیئت امنایی اداره شوند، اما 
مدارس هیئت امنایی در مصوبات شورای عالی دولتی هستند 

که به شیوه هیئت امنایی اداره می شوند.

کفاش با بیان اینکه یک ســری مدارس تحت عنوان مدارس 
شاهد یا مدارس اســتعدادهای درخشان یا سمپاد یا مدارس 
ایثارگران وجود دارند که مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
را دارند؛ گفت: همچنین مدارس بین الملل که مربوط به دانش 
آموزان اتباع است، مدارس نمونه دولتی، مدارس شبانه روزی 

مدارس ورزش هستند که معتقدیم نوع مدرسه نیستند.
وی با بیان اینکــه ماده واحده ای تحت عنوان ســاماندهی و 
کاهش تنوع مدارس، آماده و در شورای عالی آموزش و پرورش 
مطرح شده، افزود: شــورا نظر بر اصلاح برخی بندها داشت، 
مجددا اصلاحات صورت گرفتــه و الان آماده تصویب نهایی 

است تا در ریاست جمهوری به امضای رئیس جمهور برسد.
معاون دبیرکل شــورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه 
در این ماده واحده اســتناد کردیم به بند چهار راهبرد کلان 
ســند تحول بنیادین و تکالیف منــدرج در بند یک از بخش 
اقدامات اساســی زیر نظام راهبری و مدیریت نظام تعلیم و 
تربیت رسمی که در جلسه ۹۴۸ شورای عالی سال ۹۶ تصویب 
شده، ادامه داد: تاکید شده که باید تنوع مدارس کاهش پیدا 

کنند؛ بنابراین در این ماده واحده پژوهشگاه مطالعات آموزش 
و پرورش موظف شده ظرف مدت سه ماه از تاریخ تصویب ماده 
واحده، پژوهشی مبتنی بر فلسفه و خاستگاه تاسیس مدارس 
مختلف، عملکرد و تاثیر آن بر عدالت آموزشــی را انجام دهد 
و نتایج برای تصمیم گیری در خصوص کاهش تنوع مدارس 
ارائه شود. کفاش با بیان اینکه هر کدام از مدارس با یک فلسفه 
و خاستگاهی ایجاد شده اند؛ گفت: اکنون اگر قرار است مدارس 
کاهش پیدا کنند، باید بررسی ها انجام شود تا اگر کاری انجام 

شد، پشتوانه پژوهشی داشته باشد.
وی با بیان اینکه در قانون برنامه هفتم مصوب مجلس شورای 
اســلامی که قانون جدیدی است، بر توســعه مدارس شبانه 
روزی، مدارس عشایری و روســتایی برای حمایت از دانش 
آموزان مناطق محروم تاکید شده، افزود: هیچ وقت نمی توانیم 
این  مدارس را جمــع کنیم؛ اگر قرار اســت تغییری صورت 
گیرد باید فلسفه آن مشخص شود؛ زیرا بیگدار به آب زدن بر 

مشکلات اضافه می کند.
معاون دبیرکل شــورای عالی آموزش و پرورش با بیان اینکه 

وزارت آموزش و پرورش باید ظرف مدت یک ماه بعد از انجام 
پژوهش براســاس یافته ها طرح خود را بــرای کاهش تنوع 
مدارس با توجه به اصول به دبیرخانه شــورای عالی آموزش 
و پرورش ارائه کند، ادامه داد: مطلوبیت حداقل جداســازی 
دانش آموزان، مطلوبیت ارائه خدمات متنوع داخل مدرسه ای 
به جای تنوع بخشیدن به مدارس، به رسمیت شناختن وجوه 
تمایز مدارس و اعطای اختیارات بیشــتر به مدارس، احیای 
ظرفیت ماده دو قانون تاسیس و اداره مدارس مراکز آموزشی 

و پرورشی غیر دولتی نکاتی است که باید به آن توجه شود.
کفاش با بیان اینکه سپس دبیرخانه شورای عالی موضوع را 
در کمیسیون های مربوطه بررسی و به شورای عالی آموزش و 
پرورش برای تصویب ارائه می کند، اظهار کرد: تا زمان تصویب 
طرح در شــورای عالی از هر گونه توسعه مدارس خاص مثل 
استعدادهای درخشــان، نمونه دولتی و فرهنگ جلوگیری 
می شود و اگر ضرورت و نیاز به ایجاد یک مدرسه خاص بود، 
موضوع در شورای معاونان وزارت آموزش و پرورش بررسی و 

بعد اتخاذ تصمیم می شود.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به این که تراموا 
یا اتوبوس های سه کابین بارگیری شده و به سمت تهران 

حرکت کرده است از ورود تراموا به پایتخت خبر داد.
به گزارش ایسنا، مهدی چمران پیش از آغاز دویست و 
هفتادمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران در 
جمع خبرنگاران و در تشریح دستور جلسه امروز شورا 
گفت: در جلســه از دو نفر تهران پژوه به مناسبت روز 
و هفته تهران تقدیر به عمل خواهد آمــد و در ادامه در 
بررسی دستور جلسه شورا موضوع کیوسک های شهر 

تهران مطرح خواهد شد.
وی ادامه داد: البته مصوبه ای در خصوص کیوســک ها 
در دوره های قبلی شورا داشتیم، اما نیازمند اصلاحاتی 

بود به شکلی که به هیچ عنوان کیوسکی در تهران اضافه 
نشود، چرا که خیابان های ما دیگر ظرفیت این موضوع 
را ندارد. همچنین ســالانه باید دو درصد از تعداد این 
کیوسک ها کاسته شود که اعتبار لازم برای این کار نیز 

دیده خواهد شد.
رئیس شورای اسلامی شــهر تهران در ادامه گفت: در 
ادامه جلسه امروز شورای شهر ساماندهی سیستم اداری 
کمیسیون ماده پنج مورد بررسی قرار می گیرد به شکلی 
که خود کمیسیون دارای سامانه شود تا کار به صورت 
دستی نباشد همانند آنچه که در کمیسیون ماده ۱۰۰ 
انجام می شود و همچنین اداره داخلی کمیسیون ماده 
پنج دارای آیین نامه شود. این آیین نامه در دست تهیه 

است تا به شورای عالی شهرسازی برای تایید ارسال شود، 
چرا که کمیسیون ماده پنج ذیل شورای عالی شهرسازی 
و معماری است. وی گفت: در ادامه جلسه شورای شهر 
تهران نیز دو حسابرسی در صحن شورا مورد بررسی قرار 
می گیرد. چمران در خصوص ورود تراموا به شهر تهران 
نیز اظهار کرد: ترامواها بارگیری شده و در مسیر ارسال 
به تهران است؛ البته این ها اتوبوس های سه کابینه برقی 
هستند که در تزیینات و صندلی های آن شبیه به ترامواها 
هستند و موضوع خاصی در این خصوص وجود ندارد. این 
اتوبوس ها خریداری نشــده است و موافق خرید آن هم 
نیستیم. به تهران بیایند اگر خوب بود ورود آنها را پیگیری 

می کنیم وگرنه آنها را پس خواهیم داد.

رییس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی 
با اشاره به در دســتور کار قرار داشتن بهبود کیفیت و 
سلامت نان و ترویج آرد و نان کامل، از تهیه پیش نویس 
آن در دبیرخانه جهت طرح در بیســتمین جلسه این 

شورا خبر داد.
وی افزود: در پیشنهاد این مصوبه دستگاه های اجرایی 
مختلف از جمله وزارت جهاد کشاورزی، صمت، بهداشت، 
تعاون، اقتصاد، کشــور، علوم و ســازمان های برنامه و 
بودجه، صدا و ســیما و اســتاندارد تکالیفی را بر عهده 

خواهند داشت که در مجموع ۳۵ تکلیف است.
رییس دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی 
مهمترین تکالیف دستگاه های اجرایی را شامل کاهش 

تصدی گری دولت در خرید گنــدم، افزایش تولید آرد 
کامل، اصلاح اساســنامه توزیع آرد، ارائه تسهیلات به 
نانوایان در جهت بهســازی ماشین آلات، تامین مخمر 
مورد نیاز، گذراندن دوره های مهارتی و فنی، نظارت بر 
استانداردهای نان حجیم، تامین محتواهای آموزشی 
مورد تاییــد وزارت بهداشــت برای مــدارس و مراکز 
آموزش عالی، تولید و انتشار محصولات رسانه ای، پایش 
کارگروه های استانی و نیز فرهنگسازی و آگاهی بخشی 

در مورد فواید نان کامل دانست.
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، مطلق تاکید کرد: وزارت 
بهداشت در این مصوبه پیشنهادی ۱۱ تکلیف خواهد 
داشت که شامل نظارت بر اجرای استاندارد اجباری نان 

به ویژه کاهش میزان نمک و افزودنی های غیرمجاز در 
نان، تعیین سبد مطلوب نان، آگاه سازی مصرف کنندگان 
نسبت به روش های درست بســته بندی، نگهداری و 
مصرف نان، تجهیز بازرسان بهداشت محیط به تجهیزات 
سیار سنجش در محل، ارائه آموزش به بازرسان بهداشتی 
در زنجیره گندم، آرد و نان، اعطای مجوز شناسه نظارت 
کارگاهی تولید نان، تداوم نظارت بر اجرای برنامه ملی 
غنی سازی آراد، اجرای رتبه بندی بهداشتی نانوایی ها، 
فرهنگســازی برای افزایش مصرف نان کامل، بررسی 
علمی اثرات مصرف نــان کامل و اجــرای ممنوعیت 
بکارگیری افراد فاقد کارت بهداشت در واحدهای تولید یا 

عرضه آرد و نان است.

جلوگیری از توسعه مدارس خاص تا تصمیم گیری نهایی

بهبود کیفیت و سلامت نان در دستور کار تراموا در مسیر ورود به پایتخت
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کفایت سرمایه 8 بانک منفی است

ناترازی 
700 همتی بانک ها

کسری تراز تجاری به 
مرز 7 میلیارد دلار رسید

افزایش تولید 
نفت ایران
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سرمقاله
ضرورت ایجاد 

زیرساخت های فناورانه

وقتی صحبت از رشد تولید 
می شــود باید هم عوامل 
درون سازمانی و هم عوامل 
برون سازمانی مورد توجه 
قرار گیرد. باید استفاده از تجهیزات مناسب و بالا 
بردن سطح دانش در دستور کار قرار گیرد. از سوی 
دیگر قوانین و مقررات باید در راســتای تسهیل 
فعالیت و عملکرد شرکتهای دانش بنیان بازنگری 
و اصلاح شود. بالابردن سطح دانش در این شرکتها 
نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. قوانین و 
مقررات برای سرعت گرفتن تولید و تسهیل گری 
برای فعالیت این شــرکتها از طریق دولت و دیگر 

سازمانهای مرتبط... 

  کیوان نقره کار، کارشناس 
فناوری
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چرخه نخبگانی 
در کشور تعریف می شود

درآمد های مالیاتی تولید ناخالص باید به 10 درصد برسد

افزایش سطح معافیت های مالیاتی مشاغل
صفحه3

صفحه4

رشد  شرکت های دانش بنیان  در برنامه  هفتم
دانش بنیان ها   محور  محرک   تولید   و   اشتغال   شده اند

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری با بیان اینکه چرخه نخبگانی در کشــور 
تعریف می شود، گفت: این چرخه حمایتی از کودکی 
آغاز می شود و تا پایان زندگی نخبه ادامه می یابد. 
حسین افشین در حاشــیه بازدید از شرکت های 
دانش بنیان گیلان در دهکده فنــاوری و نوآوری 
فشتام رشت در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در این 
چرخه باید از نخبگان از ابعاد مختلف حمایت شود، 
اظهار کرد: مهمترین و بزرگترین حمایت در سنین 
بالا برای نخبگان ، احترام و تکریم آنان و استفاده از 
دانش و تجارب شان اســت در این چرخه دیده می 
شود. وی با تاکید بر لزوم حمایت از نخبگان در کشور 
اضافه کرد: تا زمانی که معیشت نخبگان تامین نشود 
اثرگذاری آنان هم آنگونه که باید و شایسته است، 
اتفاق نمی افتــد. معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری بیان کرد: حمایت از 
نخبگان در قالب بسته های حمایتی ویژه تدوین و 
برنامه ریزی می شود و در قالب این حمایت ها موضوع 
خانه دار شدن و صاحب مسکن شدن نخبگان نیز مد 
نظر است. وی در ادامه با اشاره به فعالیت حدود ۱۰ 
هزار شرکت دانش بنیان در کشور اظهار کرد: شمار 
واحدهای دانش بنیان طبق برنامه باید به ۳۰ هزار 
مورد افزایش یابد که البته پتانسیل کشور بیش از 
این تعداد است. وی به فعالیت ۱۰۰ شرکت دانش 
بنیان در گیلان اشاره کرد و افزود: این آمار شرکت 
های دانش بنیان با توجه بــه طرفیت های نیروی 
انسانی و زیستی این خطه رقم پایینی است. افشین 
بیان کرد: شرکت های دانش بنیان باید در حوزه های 
لبه دانش از جمله هوش مصنوعی فعال شوند و بسته 
حمایتی در این حوزه نیز تعریف و در نظر گرفته می 
شود. وی اظهار کرد: معاونت علمی ریاست جمهوری، 
حمایت های استان )از جمله استاندار( و دانشگاه ها، 
مرجعیت علمی و پارک های علم و فناوری سه ضلع 

اصلی برای گام برداشتن در...

برادر ارجمند جناب آقای
دکتر بهرام سرمست

انتصاب شایسته جنابعالی به عنوان اســتاندار و نماینده دولت در اســتان آذربایجان شرقی را 
صمیمانه به حضرتعالی و مردم شریف استان تبریک عرض می نمایم. یقیناً علم، تجارب و عملکرد 
ارزنده شما در پرتو ایمان و توکّل به خداوند متعال، زمینه ارائه خدمات گسترده تر به مردم پرتلاش 

و فرهیخته استان آذربایجان شرقی را فراهم خواهد نمود.
امید است در ادامه با استفاده از مدیران توانمند، متعهد و دلسوز، در رأس مدیریت اجرایی، روند 

تعالی و توسعه آذربایجان شرقی را تسریع ببخشید.
با احترام- عبدالعلی زاده مدیریت روزنامه کسب و کار در آذربایجان شرقی

آگهی فراخوان مناقصه دو مرحله ای 
شماره 1403/18

شرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد سوییچ 
هوآوی S5721- 28X- SI-24S-S5735-S32ST4X  را از 

طریق مناقصه عمومی خریداری نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس 

www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان

آگهی فراخوان مناقصه دو مرحله ای 
شماره 1403/17

شرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد باتری سیلد 2000 آمپر،  
 باتری سیلد 2 ولت 600 آمپر ، باتری سیلد 2ولت 420 آمپر،  باتری سیلد 

12 ولت 28 آمپر را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید.
متقاضیان شــرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس 

www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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اقتصاد2
ایران

افزایش صادرات غیرنفتی به روسیه
گمرک جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد: یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۴۹۴ میلیون 
دلار از ابتدای امسال تا پایان شهریورماه به روسیه 
صادر شد که در هم ســتنجی با پارسال رشد ۱۲ 

درصدی نشان می دهد.
به گزارش گمرک ایران، در نیمه نخســت سال 
جاری یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن کالا به ارزش 
۴۹۴ میلیون دلار به روسیه صادر شده است. این 
میزان کالای صادراتی در ۶ ماهه ســال جاری به 
لحاظ وزن ۲۰ درصد و از نظــر ارزش ۱۲ درصد 

افزایش نشان می دهد.
عمده ترین کالاهای صادراتی به روسیه در نیمه 
نخست ســال جاری شــامل فلفل گلخانه ای، 
پلی استیرن و پسته با پوســت بوده که به ترتیب 
۵.۹ درصد، ۵.۸ درصد و ۴.۹ درصد از کل ارزش 
صادرات کشــور را به خود اختصاص داده  است. 
برپایه این گزارش، بیشترین میزان کالای صادر 
شده به روسیه از طریق گمرک آستارا انجام گرفته، 
به طوری که ۳۲ از کل ارزش صادرات از طریق این 

گمرک انجام شده است.
این گزارش درباره صادرات ایران به روسیه در سال 
۱۴۰۲ می افزاید: در سالی که گذشت ۲.۲ میلیون 
تن کالا بــه ارزش ۹۶۵ میلیون دلار به روســیه 
صادر شــده بود که به لحاظ وزن ۵۴ درصد و از 
حیث ارزش ۲۸ درصد رشد نسبت به سال ۱۴۰۱ 

داشته است.
همچنین در این مدت ۱.۱ میلیــون تن کالا به 
ارزش ۷۹۷ میلیون دلار از روسیه وارد کشور شده 
که به لحــاظ وزن ۳۸ درصد و به لحاظ ارزش ۱۴ 

درصد کاهش داشته است.
عمده ترین کالای وارداتی از روسیه شامل طلا به 
اشکال خام بود که ۲۲ درصد از ارزش کل واردات 
از این کشور را دارا بود. بر اساس این گزارش واردات 
از روسیه در سال ۱۴۰۲ به میزان ۳.۴ میلیون تن 
و به ارزش ۱.۷ میلیارد دلار بوده که به لحاظ وزن و 
ارزش به ترتیب ۲۸ درصد و هشت درصد افزایش 

نشان می دهد.
این گزارش می افزاید: در نیمه ابتدایی امســال 
ترانزیت خارجی از مبدا روسیه با رشد ۱۷ درصدی 
به ۵۲۶ هزار تن رسیده است و ترانزیت خارجی 
به مقصد روســیه ۵۶ هزار تن بوده که ۱۸ درصد 

کاهش نشان می دهد.

معاملات آنلاین خودرو و مسکن 
ضابطه مند می شود

رئیس مرکــز توســعه تجــارت الکترونیکی از 
ضابطه مند شدن معاملات آنلاین خودرو و مسکن 

در سکو های بخش خصوصی خبر داد.
امین کلاهــدوزان رئیس مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی گفت: در ســال گذشته رشد ارزش 
تجارت الکترونیک کشــور به ۷۴ درصد رسید و 
همچنین حجم معاملات هم به عدد  ۶۰ میلیارد 
دلار رسید، برآورد ما برای انتهای سال  در زمینه 
ارزش تجارت الکترونیک، عدد چهار هزار و ۵۰۰ 

میلیارد تومان است که محقق خواهد شد.
او افزود: همچنین طبق برآوردهای انجام شده در 
برنامه هفتم هدف گذاری این است که ۱۰ درصد 
از سهم رشد اقتصادی مربوط به اقتصاد دیجیتال 
شــود، امروز بالای ۹۰ درصــد اقتصاد دیجیتال 
کشور در حوزه دیجیتال الکترونیک است در واقع 
رشد این عدد نشانگر برنامه ریزی صحیح در برنامه 

هفتم است. 
کلاهدوزان تصریح کرد: تجارت الکترونیکی جزو 
شفاف ترین کسب و کار های کشور است چرا که 
امروز هر خریدی که انجام می شود قابل پیگیری 
اســت و هموطنان اگر از قیمت کالا ها نارضایتی 
داشــتند می توانند به صورت آنلایت درخواست 
خود را ثبت کنند، ســامانه شفافیت فروشگاهی 
زیر نظر مرکــز توســعه تجــارت الکترونیک، 
اتاق اصنــاف و بخش های دیگــر وزارت اقتصاد 
اســت و در حال حاضر برخی از فروشگاه ها هم 
 در حال اتصال به این شــبکه ســامانه شفافیت 

فروشگاهی هستند.
به گفته رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی، 
همچنین زیرســاخت های فنی در زمینه خرید 
فیزیکی هموطنان از سامانه های فروشگاهی در 

حال انجام است.
او تصریح کرد: در حال حاضر در حوزه آگهی مسکن 
و خودرو شرکت های مختلفی داریم و این دو کالا 
از نظر ارزش ریالی ارزش بالایی دارند و از همین 
منظر برای جلوگیری از کلاهبرداری در این زمینه 
خرید و فروش معاملات باید دقیق تر انجام شود از 
این رو ضوابط معاملات کالایی در حوزه خودرو و 
مسکن در فضای مجازی با کمک نهاد های مربوطه 

را تدوین می کنیم.

خبر

معــاون نظــارت و تنظیم 
گــری بانــک مرکــزی با 
تشــریح دلایل ناتــرازی 
بانــک هــا گفت:کفایت 
سرمایه ۱۰ بانک کشور هم 
اکنون در شــریط اســتاندارد ۸ درصدی قرار دارد و 
یازده بانک دارای کفایت ســرمایه مثبت هستند و 
 با انجام برنامه اصلاحی به کفایت ســرمایه استاندار 

خواهند رسید.
به گزارش تسنیم؛ فرشاد محمدپور معاون نظارت و 
تنظیم گری بانک مرکزی با اشاره به تامین مالی ۹۰ 
درصدی اقتصاد کشور توسط شبکه بانکی کشور گفت: 
در اقتصاد ایران عمده بــار تامین مالی بر عهده نظام 
بانکی است و ناترازی در بانک ها نافی خدمات ارزنده 
شبکه بانکی در حوزه تامین مالی خرد و کلان طی سال 

های متمادی نیست.
محمدپور در خصوص ناترازی بانک ها تشریح کرد: 
ناترازی در نظام بانکی از منظــر ناترازی نقدینگی و 
ناترازی در بدهی و دارایی قابل بررســی است. عمده 
ناترازی ها در نظام بانکی از نــوع ناترازی نقدینگی 
است و مربوط به ایفای تعهدات وجوه نقدی در بانک 
هاست و این نوع ناترازی با انجام برخی اقدامات قابل 

حل است.
معاون نظارت و تنظیم گری بانک مرکزی گفت: بیش 
از ۷۰ درصد بانک ها در زمره بانک ها ناتراز به شمار 
نمی روند و با برنامه بانک مرکزی و اقدامات اصلاحی 
بانک ها از منظر شاخص های ارزیابی در وضعیت بانک 
های تراز دسته بندی می شوند. محمدپور شاخص 
کفایت سرمایه را مهمترین شاخص در ارزیابی ناترازی 
بانک ها برشمرد و گفت: در حال حاضر بخش عمده 
بانک های کشور شاخص کفایت سرمایه ۸ درصد که 
استاندارد جهانی این شاخص است را دارا هستند و یا 
نمره شاخص کفایت سرمایه آنها نزدیک به این عدد 
اســت و با انجام برخی اقدامات به این عدد خواهند 

رسید.
معاون نظارت و تنظیم گری بانــک مرکزی عنوان 

کرد: ۱۰ بانک دارای شاخص کفایت سرمایه ۸ درصد 
و بیشتر هســتند و ۱۱ بانک دارای شاخص کفایت 
سرمایه مثبت ولی زیر ۸ درصد هستند. وی افزود: در 
کشور ۸ بانک نیز از منظر شاخص کفایت در وضعیت 
مطلوبی قــرار ندارند و این بانک ها دارای شــاخص 
کفایت سرمایه منفی هستند و بایستی برای بهبود 

این شاخص اقدام کنند.
معاون نظارت و تنظیم گری بانــک مرکزی در ادامه 
تصریح کرد: عوامل ایجاد ناترازی در بانک های دولتی 
و خصوصی متفاوت اســت و به صورت جداگانه باید 
تحلیل و بررسی شوند. در خصوص زمینه های ناترازی 
بانک ها دلایل عمده ای وجود دارد که از جمله آنها می 
توان به رابطه مالی دولت با شبکه بانکی، شکل گیری 
بانک های خصوصی در بستر نامناسب، رابطه مالی 
بانک مرکزی با بانک ها و نهایتاً شرایط داخلی خود 

بانک ها اشاره کرد.
محمدپور در ادامه با اشاره به سه زیرشاخه اصلی در 
ایجاد عوامل ناترازی بانک ها بیان کرد: نخســتین و 
مهمترین عامل این اســت که نظام بانکی به عنوان 
آخرین مرحلۀ حل مسائل دیده می شود. در اقتصاد 

کلان وقتی در مورد ناترازی سایر بخش های اقتصادی 
صحبت می شود این ناترازی خود را در آخرین مرحله 
یعنی بانک ها نشان می دهد. به عبارتی، بخش عمده 
ای از ناترازی هایی که در حال حاضر در نظام بانکی 
داریم، ناترازی سایر بخش های اقتصادی است که نظام 

بانکی پاسخگوی آن است.
وی در ادامه با بیان اینکه در حال حاضر، ناترازی نظام 
بانکی زیر ۷۰۰ همت اســت، تصریح کرد: بر اساس 
صورت های مالی بانک ها، بخش عمده ای از ناترازی 
های نظام بانکی، ناترازی است که از سایر بخش های 
اقتصادی از طریق دولت به بانک ها تحمیل شــده 
است. در ماده ۸ برنامه هفتم توسعه، وضعیت مطلوب 
شاخص های اقتصاد کلان مانند تورم، اضافه برداشت، 
کفایت سرمایه و... به صورت تفصیلی بیان شده است. 
در این برنامه دو بحث مهم در خصوص شبکه بانکی 
وجود دارد. بحث اصلی انطباق بانک ها با استانداردها 
چه از منظر کفایت سرمایه به عنوان مهمترین نسبت 
نظام بانکی و چه از منظر اضافه برداشت ها در طول 
برنامه هفتم است. این اضافه برداشت ها در طول برنامه 
باید هر سال ۲۰ درصد کم شود و در نهایت صفر شود.

عضو هیأت عامل بانک مرکزی افزود: بمعاون نظارت 
و تنظیم گری بانک مرکزی با تشریح دلایل ناترازی 
بانک ها گفت:کفایت ســرمایه ۱۰ بانک کشور هم 
اکنون در شــریط اســتاندارد ۸ درصدی قرار دارد و 
یازده بانک دارای کفایت ســرمایه مثبت هستند و 
 با انجام برنامه اصلاحی به کفایت ســرمایه استاندار 

خواهند رسید.
معاون نظارت و تنظیم گــری بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکه حدود ۱۶ الی ۱۷ بانــک باید برنامه اصلاح 
ناترازی ارائه دهند، تصریح کرد: تا زمان حاضر، ۶ الی 
۷ بانک برنامه های خود را ارائه داده اند و چنانچه در 
مهلت قانونی این برنامه ارائه نشود طبق قانون، بانک 
مرکزی موظف است تا خود راساً مجمع عمومی بانک 
را برگزار کند و افزایش سرمایه با روش های مختلف 
صورت گیرد. همچنین پس از ابلاغ قانون برنامه هفتم 
در تاریخ ۱۳ تیر ماه سال جاری، این فرآیند شش ماه 
زمان نیاز دارد. بر این اساس از فرصت دو ماهه بانک 
مرکزی برای ابلاغ برنامه های ارائه شده بانک ها باقی 

مانده است.
وی در خصوص الزام عملیاتی شدن برنامه هفتم در 
خصوص رفع ناترازی شبکه بانکی گفت: ما چاره ای 
جز اجرای تکلیف برنامه هفتم را نداریم و در صورت 
عدم اجرا با یک نظام بانکــی مواجه خواهیم بود که 
قدرت اعتبار دهی و تســهیلات دهــی که به نوعی 
بازوی کمکی نظام تولید کشــور هست هم از دست 

خواهد رفت.
محمدپور یکی از مقدمات رفع ناترازی شبکه بانکی 
را افزایش سرمایه بانک های دولتی برشمرد و گفت:  
بانک های حتماً باید تامین منابع لازم برای افزایش 
سرمایه را از روش های مختلف و با ابزارهای مختلف را 
فراهم کنند چرا که بخش مهمی از نظام تامین مالی 
اقتصاد کشور را این بانک ها به دوش می کشند. معاون 
نظارت و تنظیم گری بانک مرکزی اصلاح نظام بانکی 
را نیازمند کمک تمامی قوا و دســتگاه های مسئول 
دانســت و گفت: چون ناترازی نظام بانکی ناشی از 
عوامل مختلفی است که ناترازی را ایجاد کرده است 
پس برای رفع آن نیز باید از تمام ظرفیت های مجلس، 

قوه قضائیه، دولت و سایر سازمان ها استفاده شود.

کفایت سرمایه ۸ بانک منفی است

ناترازی700همتیبانکها

افزایش تولید نفت ایران
اولین چاه جدید در میدان جفیر در پروژه توسعه 
میادین سپهر و جفیر با عمق ۴۶۰۰ متری و فشار 
بالای ۱۰ هزار PSI با تــوان داخلی به تولید نفت 
رسیده و ۳ هزار بشکه به تولید روزانه نفت کشور 
اضافه کرد. به گزارش تسنیم، میدان نفتی سپهر و 
جفیر از جمله میدان های نفتی مستقل کشور است 
که در استان خوزستان و منطقه غرب کارون و در 
فاصله ۶۰ کیلومتری در جنوب غرب شهر اهواز قرار 
دارد و یکی از پیچیده ترین و پرفشارترین مخازن 
نفتی ایران است. طبق قراردادی که در اسفندماه 
سال ۱۳۹۶ بین شرکت ملی نفت ایران و شرکت 
گسترش انرژی پاســارگاد به امضا رسیده، میزان 
تولید نفت در فاز اول این پــروژه باید به ۳۶ هزار 
بشکه در روز و در پایان فاز دوم به ۱۱۰ هزار بشکه 
در روز برسد و هدفگذاری شــده تا در مدت ۲۰ 
سال، با سرمایه گذاری بیش از ۲.۸ میلیارد دلاری، 
در مجموع ۵۴۰ میلیون بشکه نفت از این میدان 
برداشت شود. احمد محمدی، مدیرعامل شرکت 
اکتشاف، توسعه و تولید پاســارگاد در خصوص 
آخرین وضعیت تولیــد از این میدان نفتی گفت: 
تولید روزانه نفت از میادین سپهر و جفیر ۴۳ هزار 
بشکه در روز بود که با بهره برداری از چاه جدید که 
اولین چاه جدید در بخش جفیــر و اولین چاه از 
مخزن فهلیان است، تولید روزانه نفت این پروژه به 

۴۶هزار بشکه در روز رسید.
وی افــزود: مخزن فهلیان یکی از پرفشــارترین 
مخازن نفتی است که فشاری ۱۰ هزار PSI دارد 
و این چاه جدیــد به عنوان یکــی از عمیق ترین 
چاه های تولید نفت کشــور، عمقی ۴۶۰۰ متری 
دارد. محمدی خاطرنشــان کرد: در سال جاری 
این دومین حلقه چاهی اســت که در این میدان 
به تولید می رسد، درواقع از ابتدای سال جاری تا 
امروز ۶ هزار بشکه به تولید روزانه میادین سپهر و 
جفیر افزوده شده است. به گزارش تسنیم، میدان 
نفتی سپهر و جفیر از پرپتانسیل ترین میادین نفتی 
مستقل کشور است که وزیر جدید نفت نیز روی 
افزایش تولید از این پروژه حساب ویژه ای باز کرده 
است. در برنامه یک ساله محسن پاکنژاد، افزایش 
۱۰هزار بشکه ای تولید نفت از میادین سپهر و جفیر 
هدف گذاری شده اســت. یکی از ویژگی های بارز 
این پروژه، تولید نفت از عمیق ترین و پرفشارترین 
چاه های نفتی خشکی در مقیاس جهانی است، که 
با توان بومی مهندسان ایرانی در حال انجام است. 
همچنین، یک دهه پیش اســتفاده از تجهیزات 
 PSI سرچاهی و درون چاهی در فشــار ۱۰هزار
با توان ســاخت داخل، یک رویا بود؛ اما این رویا 
امروز به حقیقت پیوسته و تجهیزات سرچاهی و 
درون چاهی تولید نفت از اعماق زمین با فشار ۱۰ 

هزار PSI با ساخت داخل تأمین شده است.

بیش از نصف ظرفیت ســدها 
خالی است

اگرچه ورودی آب به ســدهای کشــور در ۲۱ روز 
ابتدایی مهرماه نسبت به مدت مشابه سال قبل، افتی 
۳درصدی دارد اما در یک هفته گذشته با افزایش 
ورودی آب به ســدها، کاهش ۲۸درصدی ورودی 

آب نسبت به سال قبل تا حد زیادی جبران شد.
به گزارش تســنیم، در ۲۱ روز ابتدایی سال آبی 
جاری )از ابتدای مهرماه ۱۴۰۳ تا بیســت ویکم 
مهر( در مجموع ۸۰۰ میلیون مترمکعب آب وارد 
ســدهای ایران شده که نســبت به ورودی ۸۳۰ 
میلیون مترمکعبی آب به سدها در مدت مشابه 
سال آبی گذشته، کاهشی ۳درصدی داشته است.

اگرچه ورودی آب به سدهای کشــور در ۲۱ روز 
ابتدایی مهرماه نسبت به مدت مشابه سال قبل، 
افتی ۳درصــدی دارد اما این اختــلاف در نیمه 
مهرماه )چهاردهم مهر( با زمان مشابه سال قبل 
نشــان دهنده کاهش ۲۸درصدی در ورودی آب 
به ســدها بود که در یک هفته گذشته با افزایش 
ورودی آب به ســدها، کاهش ورودی آب تا حد 

زیادی جبران شد.
همچنین در این مدت، به منظور تأمین آب شرب، 
کشاورزی، صنعت و مباحث زیست محیطی، یک 
میلیارد و ۹۰۰ میلیون مترمکعب آب از سدهای 
کشور رهاسازی شده است که نسبت به خروجی 
یک میلیارد و ۹۷۰ میلیون مترمکعبی آب در مدت 
مشابه سال آبی قبل از سدها، کاهشی ۴درصدی را 

نشان می دهد.
در زمان حاضر با وجود ۲۳ میلیارد و ۴۸۰ میلیون 
مترمکعب آب ذخیره شده در سدهای کشور، ۴۵ 
درصد ظرفیت مخازن ســدها پرُ و ۵۵ درصد این 
ظرفیت خالی اســت. میزان ذخایر آبی سدها در 
روز بیست ویکم مهرماه ۱۴۰۲ بالغ بر ۲۱ میلیارد 
و ۲۰ میلیون مترمکعب بود که مقایسه این رقم با 
حجم فعلی ذخایر آبی سدها، نشان دهنده رشد 

۱۲درصدی است.

خبر
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معاون وزیر صمت ضمن اشــاره به اینکه کسری 
تراز تجاری به مرز ۷ میلیارد دلار نزدیک شــده 
است، گفت: بانک مرکزی در حال کاهش فاصله 
نرخ ارز نیما با بازارهای توافقی اســت. به گزارش 
مهر، محمدعلی دهقان دهنوی رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت ایران اظهار کرد: در سال گذشته 
صادرات غیرنفتی ۴۹.۳ میلیارد دلار بود که از نظر 
وزن ۹.۸ درصد و از نظر ارزش ۸.۹ درصد کاهش 
یافته بود. ۶۶.۲ میلیارد دلار نیز واردات داشتیم که 
مجموع صادرات و واردات، تجارت ۱۱۵ میلیارد 
دلاری را برای کشــور رقم زده بود. همچنین تراز 

تجاری ۱۶.۸ میلیارد دلار منفی بود.
وی افزود: در نیمه نخست امسال نیز ۷۰ میلیون 
تن به ارزش ۲۵.۸ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 
داشتیم که نســبت به مدت مشابه پارسال از نظر 
وزن ۳.۴ درصــد و ارزش ۶.۵ درصــد افزایش را 
نشان می دهد. چین با ۷ میلیارد دلار، عراق ۵.۲ 
میلیارد دلار، امارات ۳.۴ میلیارد دلار ترکیه ۲.۴ و 
افغانستان کمی بیش از یک میلیارد دلار ۵ مقصد 

نخســت صادراتی ما بودند که سهم ۷۵ درصدی 
در صادرات کشور داشتند که نشان می دهد باید 

مقاصد صادراتی متنوع شود.
دهقان دهنــوی تصریح کرد: در نیمه نخســت 
امســال ۱۸.۲ میلیون تن واردات به ارزش ۳۲.۵ 
میلیارد دلار داشتیم که نســبت به مدت مشابه 
پارســال از نظر وزن ۲.۸ درصــد و از نظر ارزش 
۶.۶ درصد افزایش یافته اســت؛ ۵ مقصد نخست 
وارداتی امارات، چین، ترکیــه، آلمان و هند بود 
که ۷۹ درصد از واردات کشور را به خود اختصاص 
دادند. بنابراین تراز تجــاری نزدیک به ۷ میلیارد 

دلار منفی است.
معاون وزیر صمت درباره علت کسری تراز تجاری 
اظهار کرد: دو عامل کاهش قیمت های جهانی به 
ویژه در حوزه کالاهای پتروشــیمی و بروز برخی 
مشــکلات در صادرات گاز که منجر به افت ۵.۳ 
میلیارد دلاری این محصول شد، از جمله عوامل 

خارجی افت صادرات بود.
وی افزود: عامل سوم وضع عوارض صادراتی روی 

کالاهای خام و نیمه خام است. موافق هستیم که 
صادرات این کالاها کار مطلوبی نیست اما با نحوه 
برخورد مخالف هســتیم. اگر می خواهیم از دام 
صادرات این کالاها خارج شــویم باید نسبت به 
سرمایه گذاری برای توسعه تولید کالاهای با ارزش 
افزوده بالا اقدام کنیم که این امر نیاز به تأمین مالی 
دارد. این تأمین مالی هم می تواند از طریق صادرات 
کالاهای خام و نیمه خام تأمین شود. باید عوارض 
به گونه ای وضع شــود که انگیزه صادرات کالا در 
سایر حوزه های زنجیره فراهم شود نه اینکه خود 
را از منابع ارزی محروم کنیم؛ مثلًا وضع عوارض 
در حوزه سنگ های تزئینی موجب افت صادرات 

شدید در این بخش شد.
دهقان دهنوی گفــت: عامل چهــارم نیز وضع 
مقررات خلق الساعه، بی ثباتی مقررات، محدود 
کردن صادرکنندگان و واردکنندگان به بهانه های 
مختلف، ایجاد محدودیت برای همه صادرکنندگان 
به علت تخلف عــده ای قلیل و انباشــت قوانین 
منجر به این شده فرایند صادرات کشور به شدت 

مختل شود. امروز صادرکننده ناراضی است. امروز 
صادرکننده به گونه ای در تله مقررات گرفتار شده 
که می گوید این یک بار را صادرات کنم دیگر وارد 

امر صادرات نمی شوم.
رئیس سازمان توســعه تجارت درباره چندنرخی 
بودن ارز تصریح کــرد: چندنرخی بودن ارز یکی 
از عوامل اشــکال زا در تجارت اســت. بسیاری از 
مقرراتی که وضع شده و تجار را گرفتار کرده ناشی 
از همین اختلاف نرخ ارز است. این موضوع باعث 
ایجاد زمینه های فساد و رانت می شود و قطعاً رانت 
جویان به این سمت می آیند. یکی از شکایت های 
تجار اصیل همین امر اســت که رانت جویان در 

حوزه های مختلف تجارت فعال شده اند.
وی افزود: بنابراین اگر می خواهیم تجارت تسهیل 
شــود باید نظام چندنرخی ارز اصلاح شود. بانک 
مرکزی در حــال تلاش برای کاهــش فاصله ارز 
ســامانه نیما با بازارهای توافقی است اما به نظر 
من باید با ســرعت و آزاداندیشی بیشتری به این 

سمت برویم.

مدیرعامل راه آهــن جمهوری اســلامی ایران از 
راه اندازی قطار مسافری تهران-وان ترکیه در آینده 
نزدیک خبر داد و گفت: به دنبال توسعه ناوگان ریلی 

مسافری هستیم.
به گزارش تسنیم، جبارعلی ذاکری در نشست ابلاغ 
قطعیت قرارداد و شروع عملیات اجرایی خط آهن 
کرمان-سیرجان اظهار کرد: امروز بزرگترین سرمایه 
گذاری زیرساخت ریلی به ارزش حدود ۷.۲ همت 
برای اثر بخشی خطوط ریلی توسط بخش خصوصی 

امضا شد.
وی افزود: خــط ریلی کرمان- ســیرجان  پس از 
احداث امکان حمل بار تا حمل ۹ ونیم میلیون تن  
بار در سال  را  دارد و امکان بازگشت سرمایه برای 
سرمایه گذاران فراهم شده است. وی یادآور شد: با 
راه اندازی این مســیر ریلی، در جابجایی بار حدود 
۳۲۰ کیلومتر طول این مســیر کوتاه می شــود. 
مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران با بیان 
اینکه ساخت و بهره برداری از این خط ریلی تاثیری 
در افزایش تن-کیلومتر ندارد، گفــت: امیدواریم 
با اثربخشــی این خط ریلی، درآمدهــای راه آهن 

افزایش یابد.
ذاکری با بیان اینکه اتصال چشــمه های بار را به 
شبکه سراسری دنبال می کنیم، اضافه کرد: اتصال 
به نقاط چشــمه های بار اولویت ما است و به ویژه 
چشــمه های بارهای فولادی و نفتی، شــیمایی و 
اتصال به خطوط صنعتــی را در برنامه های خود 

قرار داده ایم. 
وی تاکید کرد: به شــرکت های ســرمایه گذاری 

فراخوان داده ایم  از روزی کــه تقاضا دهند ظرف 
مدت  ســه ماه پاســخ آنها را دهیم و اگر همکاران 
در این مدت پاســخ ندهند طبق آیین نامه  پاسخ  
آنهــا مثبت تلقی می شــود. مدیرعامل شــرکت 
راه آهن  با بیــان اینکه  برای افزایــش جذابیت ار 
این بخــش مشــوق هــای از جمله مــاده ۱۲ و 
تبصــره ۱۸ را پیش بینی کــرده ایــم گفت: در 
تبصره ۱۸ تمامی مبالغ به شــرکا پرداخت شــده 
و حــدود ۲۰ درصد باقــی مانده اســت که ظرف 
 چند روز آینــده این مبالغ هم تأمیــن و پرداخت 

می شود.
ذاکــری گفت: در تبصــره ۱۸ برای ســال جدید  
۳هــزار و۶۰۰ میلیــارد تومــان  در نظــر گرفته 
ایم که مــوارد آن از قبل پیش بینــی و موارد آن 
تسهیل شــده و ســهم دولت پرداخت شده است. 
معاون وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: به دنبال 
ســرمایه گذاری در نــاوگان ریلی بــه خصوص 
ناوگان مســافری هستیم. در این راســتا در قالب 
تســهیلات راه آهن برای کمک بــه تامین مالی 
 تولیدکننــدگان فراخــوان عمومــی خواهیــم

 داد.
ذاکــری همچنین در جمــع خبرنگاران از ســفر 
هئیتــی بــه ترکیــه بــرای مذاکــره راه اندازی 
مجدد قطار مســافری تهــران-وان و تبریز- وان 
خبر داد و گفــت: در آینده نزدیک ایــن قطار راه 
اندازی می شــود. وی ادامه داد: بر این اســاس در 
 هفته قطار تهران-وان دو بار در این مســیر ســیر 

خواهد داشت.

براســاس گزارش اخیر بیمه مرکــزی از عملکرد 
شــش ماهه نخســت بازار بیمه در ســال جاری، 
طی این مــدت ۳۸.۷ میلیون فقره بیمــه نامه به 
ارزش ۲۱۶ هــزار میلیــارد تومان صادر شــد. به 
گزارش ایســنا، در نیمه نخست امســال بیش از 
۳۸ میلیون فقره بیمــه نامه بــا ارزش ۲۱۶ هزار 
میلیارد تومان صادر شــده که حاکی از رشــد ۶۰ 
درصــدی در حق بیمــه تولیــدی و ۱۵ درصدی 
 در تعداد خســارات پرداختی طی این بازه زمانی 

دارد.
براساس این گزارش، طی شش ماهه نخست سال 
جاری ۳۸.۷ میلیون فقره بیمه نامه صادر شده است 
که در قیاس با مدت مشابه در سال ۱۴۰۲ به میزان 
۹.۷ درصد رشد داشته است. همچنین، حق بیمه 
تولیدی یا ارزش این بیمه نامه ها در مجموع ۲۱۶.۸ 
همت )هزار میلیارد تومان( برآورد شــده است که 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۵۹.۷ درصد 

رشد داشته است.
تعداد خسارت پرداختی در این مدت ۳۹.۶ میلیون 
مورد بوده است که ۱۵ درصد رشد را نسبت به مدت 
مشابه در سال ۱۴۰۲ نشان می دهد. همچنین مبلغ 
خسارات پرداختی فوق حدود ۹۸.۲ همت است که 
۵۴.۷ درصد رشد را نســبت به شش ماهه نخست 

سال گذشته نشان می دهد.
نسبت خســارات در این مدت ۴۵.۳ درصد است 
که در قیاس با شــش ماهه نخســت سال گذشته 
۱.۵ واحد درصد کاهش داشــته است. به گزارش 
ایسنا، بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران اخیرا 

آمار شــش ماهه نخســت صنعت بیمه در ســال 
۱۴۰۳ را منتشر کرده که بر اساس آن بیمه درمان، 
شخص ثالث و مازاد، زندگی )عمر( و بدنه اتومبیل 
 در صدر حــق بیمه تولیدی و خســارت پرداختی 

قرار دارند.
بر اســاس این گزارش، بیمه درمــان ۴۳.۷ درصد 
از حق بیمه تولیدی شــش ماه ماهه نخست سال 
جاری را به خــود اختصاص داده کــه با اختلاف 
نســبت به دیگر رشــته های بیمــه ای در جایگاه 
اول قرار گرفته اســت. همچنین میزان خسارات 
 بیمه درمان در ایــن مدت ۴۳.۸  درصــد برآورد 

شده است.
بیمه شــخص ثالث و مازاد ۲۲ درصد از حق بیمه 
تولیدی و ۲۷ درصد از خســارت را در شــش ماه 
نخســت ســال جاری به خود اختصاص داده و در 
جایگاه دوم قرار گرفته است. همچنین بیمه زندگی 
یا عمر با ۱۲.۴ درصد از حق بیمــه تولیدی و ۱۰ 
درصد از خسارت و بیمه بدنه اتوموبیل با پنج درصد 
از حق بیمه تولیدی و ۹.۲ درصد از نسبت خسارت 
در جایگاه سوم و چهارم سهم رشته بیمه های عمده 
از بازار بیمه، طی شش ماهه ابتدایی سال جاری را 

به خود اختصاص داده اند.
بر اساس این گزارش، سهم بخش غیردولتی از حق 
بیمه تولیدی و خســارت پرداختی صنعت بیمه، 
به ترتیب ۸۱.۱ و ۷۶.۵ درصد اســت. البته ســهم 
شرکت ها )بخش دولتی و غیردولتی( و رشته های 
بیمه در دوره های زمانی کمتر از یک سال معمولاً با 

تغییرات زیادی همراه است.

کسری تراز تجاری به مرز ۷ میلیارد دلار رسید

افزایش ۱۰ درصدی تقاضای بیمه قطار مسافری تهران-وان ترکیه راه اندازی می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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سرپرست معاونت مسکن و ساختمان از امکان 
پرداخت مجدد تسهیلات ودیعه مسکن به شرط 

تسویه تسهیلات قبلی خبر داد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، 
مسعود بیات منش با اشاره به اصلاح دستورالعمل 
اجرایی دریافت مجدد تسهیلات ودیعه مسکن 
برای واجدان شــرایط، اظهــار کرد:متقاضیان 
دریافت تسهیلات ودیعه مسکن که پیش تر و در 
سنوات گذشته این تسهیلات را دریافت کرده اند 
با شرط تسویه تســهیلات قبلی امکان دریافت 

مجدد تسهیلات را خواهند یافت.
وی افزود: شرط پرداخت مجدد تسهیلات مجدد 
ودیعه مسکن مربوط به متقاضیانی است که در 

سال های 1399 و 1400 تسهیلات ودیعه مسکن 
را دریافت کرده و تسویه تسهیلات را انجام داده 
اند. این دسته از متقاضیان با درج گزینه تسویه 
تسهیلات از طریق شعب بانک عامل این امکان 
را برای بار دوم خواهند یافت تا نسبت به دریافت 

تسهیلات ودیعه مسکن اقدام کنند.
به گزارش تســنیم، مبلغ وام ودیعه مسکن در 
تهران 200 میلیــون تومان، مراکز اســتان ها 
150 میلیون تومان، سایر شهرها 100 میلیون 
تومان و روســتاها 40 میلیون تومان است. سود 
تسهیلات ودیعه مســکن 23 درصد و حداکثر 
مدت زمان بازپرداخت این تســهیلات 5 ساله 

تعیین شده است.

مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان تهــران 
گفــت: از طریق اجرای بســته های تشــویقی 
در 12 شــهر اســتان تهــران شــاهد افزایش 
 میــزان نوســازی و کاهــش قیمــت تمــام 

شده هستیم.
حســین جنتــی مدیــرکل راه و شهرســازی 
اســتان تهران بــا بیــان اینکه روند نوســازی 
بافــت هــای فرســوده در شــهرهای مختلف 
استان تهران از طریق بســته های تشویقی در 
حال اجراســت، گفت: تجربه ارائه بســته های 
تشویقی در سایر اســتان ها موفقیت آمیز بوده 
و همین امر باعث شــده که این طرح در استان 
 تهران و در شــهرهای بــا حجم بــالای بافت 

فرسوده اجرایی شود.
وی ادامه داد: طبق ارزیابی های انجام شده این 
بســته در 12 شــهر پرتراکم در قالب مصوبات 
شورای عالی شهرســازی و معماری اجرا شده 

است.
جنتی تاکید کرد: اجرای این  بســته تشویقی با 
ضوابط خاص در راســتای مصوبه شورای عالی 
شهرسازی و معماری ایران در محدوده شهرهای 
مشمول در شهرهای تهران، اسلامشهر، قدس، 
رباط کریــم، قرچــک، شــهریار، چهاردانگه، 
گلســتان، ملارد، پیشوا، نسیم شــهر و حسن 

آبــاد انجام شــده و برای 4 شــهر فردوســیه، 
باغستان، نصیر شــهر و پاکدشــت در دستور 
 کار کمیســیون ماده 5 جهــت تصویب نهایی 

قرار دارد.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران  اظهار 
کرد: تصویب بسته های تشویقی در  جهت  رفع 
مشکلات محلات مشــمول در شهرهای استان 
و برای ارتقــای خدمات در محــلات ناکارآمد 
شــهری اســت. وی افزود: کاهش هزینه تمام 
شده ســاخت و نوســازی واحدهای مسکونی 
در محلات هدف و همچنین اســتقبال بیشتر 
 ســازندگان زمینه ســاز اجــرای بیشــتر این 

بسته ها می شود.
مدیرکل راه و شهرسازی اســتان تهران یادآور 
شد: در ســال گذشــته تجربه نشــان داد که 
بسته های تشــویقی توانســت کاهش قیمت 
تمام شده ســاخت مســکن را به همراه بیاورد. 
بنابراین اجرای این طرح در 12 شــهر اســتان 
می تواند زمینه ســاز کاهش قیمت تمام شده 
شــود. جنتی گفــت: در تصویب بســته های 
جدید تراکم تشــویقی، امــکان کاهش ضریب 
تامین پارکینگ و بســیاری از مشوق های دیگر 
 وجــود دارد که محرک بســیار خوبــی  برای

 سازندگان است.

»شــورای ملی روابط کار« آمریکا اپل را به نقض حق کارمندان خود برای 
طرفداری از شرایط کاری بهتر متهم کرده است.

به گزارش مهر به نقل از انگجت، این آژانس در شکایتی مدعی شده اپل به 
طور غیرقانونی یک کارمند را که از شبکه اجتماعی »اسلک« برای پشتیبانی 
از تغییرات محل کاری در این شرکت استفاده می کرد، اخراج کرده است. از 
سوی دیگر شورای ملی روابط کار به طور جداگانه اپل را به اجبار یک کارگر 

دیگر به حذف پستی در شبکه اجتماعی متهم کرده است.
این پرونده ریشه در شکایتی مربوط به سال 2021 میلادی دارد که توسط 
»یانکه پریش« یکی از بنیانگذاران جنبش Apple Too ثبت شده بود. اپل 

در اکتبر همان سال پریش را به اتهام اشتراک گذاری اطلاعات محرمانه اخراج 
کرد. البته وی این اتهام را رد می کند. طبق شکایت ثبت شده، پریش از اسلک 
و پست های شبکه اجتماعی برای طرفداری از دورکاری دائم استفاده می کرد. 
او همچنین نامه های سرگشاده انتقادی از این شرکت فناوری به اشتراک 
گذاشت، همه پرسی درباره برابری دستمزد انجام داد و موارد تبعیض نژادی و 
جنسی در اپل را برشمرده بود. طبق اطلاعات موجود سیاست های فعلی اپل 
اجازه نمی دهد کارمندان بدون اجازه مدیر، کانال اسلک ایجاد کنند. در عوض 
کارمندان باید نگرانی های خود درباره محل کارشان را به مدیریت یا یک گروه 
»پشتیبانی افراد« در شرکت منتقل کنند. وکیل پریش در این باره می گوید: 

ما مشتاق آن هستیم که اپل را برای وضع قوانین غیرقانونی و اخراج کارمندان 
به دلیل فعالیت های محافظت شده توسط قانون و نقض دیگر حقوق مدنی 
در محل کار در دادگاه وادار به پاسخگویی کنیم. در مقابل، اپل این ادعاها را به 
چالش می کشد و گفت: ما همیشه به ایجاد و حفظ یک محیط کاری مثبت 
و جمعی متعهد بوده ایم. ما تمام نگرانی ها را جدی می گیریم و هر زمان که 
نگرانی پیش آمده، به طور کامل آن را بررسی می کنیم. اگر اپل این شکایت 
را با شورای ملی روابط کار تسویه نکند، جلسه استماع اولیه در فوریه 2025 
میلادی برگزار می شود. این آژانس قصد دارد اپل را وادار به تغییر سیاست 

هایش و پرداخت غرامت به پریش کند.

معاون امــور بیمه ای صندوق بیمه کشــاورزی 
گفت: بنابر آمار به طور متوسط 30 درصد از بخش 
کشاورزی تحت پوشش بیمه قرار دارند. قدرت 
الّل نوری معاون صندوق بیمه کشاورزی گفت: 
برآورد وزارت جهادکشاورزی از کل خسارت های 
وارده به کشاورزان بیمه شده و غیر بیمه شدگان 
بخش کشاورزی در سال زراعی 1402_1401 
بر اثر عوامل قهری و طبیعی را حدود 120 هزار 

میلیارد تومان است.
نوری افزود: از دو ســال پیش، خســارت های 
وارده به بخش کشاورزی به طور عمده از طریق 
تسهیلات کم بهره به کشاورزان و تولید کنندگان 
مساعدت شده و خسارت بلاعوض به کشاورزان 
خسارت دیده ناشــی از عوامل قهری و طبیعی 
توسط سازمان مدیریت بحران کشور و یا مرجعی 
دیگر پرداخت نشده است و از این رو صندوق بیمه 
کشاورزی تنها منبعی بوده که توانست طی این 
مدت خسارت پرداخت کند. به گفته او، در حال 
حاضر تنها صندوق بیمه کشــاورزی، پرداخت 
غرامت کشاورزان بیمه گذار خســارت دیده را 

انجام می دهد.
نوری بر افزایش اعتبار صندوق بیمه کشاورزی 
بــرای پوشــش بیشــتر کشــاورزان و اجرای 
برنامه های بیمه ای جدید در بخش کشــاورزی 
تاکید کرد و گفت: بخشی از ۶ هزار میلیارد تومان 
اعتبار مصوب ســال زراعی گذشته، به صندوق 

بیمه تخصیص داده شده است.
او ادامه داد: بخش دیگــری از پرداخت غرامت ها 
از طریق حق بیمه سهم کشاورزان بالغ بر 3 هزار 
میلیارد تومان صورت گرفت و حــدود 1200 تا 
1300 میلیــارد تومــان نیز با همــکاری بانک 
کشاورزی انجام شد تا بتوانیم به موقع تعهدات مان 
را انجام دهیم. این مقام مسئول افزود: بنابر آمار به 
طور متوســط 30درصد از بخش کشاورزی، زیر 
پوشش صندوق بیمه کشاورزی قرار دارند هرچند 
در برخی از زیربخش ها از جمله طیور، نزدیک به 
99 درصد زیر پوشش بیمه این صندوق می باشند.

به گفته او، حدود 4۸ درصد غرامت ها در ســال 

زراعــی 1402_1401 به زیربخــش زراعت 
پرداخت شد که ۷5 درصد از این رقم مربوط به 
گندم دیم و طرح جهش تولید در دیمزارها بود. 
نوری با بیان اینکه 3۷ درصد پرداخت غرامت ها  
به باغات تعلق گرفت، گفت: عمده خســارات به 
ویژه بر اثر سرمازدگی به محصولات پسته، خرما، 

گردو، انگور و سیب وارد شده بود.
او با بیان اینکه در بخش زراعت 5۶ درصد اراضی 
با اولویت دیمزارها تحت پوشش بیمه هستند، 
افــزود: در بخش آبزیان 35 درصــد و در بخش 
باغات نزدیک به 20 درصد زیر پوشش صندوق 
بیمه هستند. به گفته نوری، بنابر آمار 99 درصد 
بخش طیور، 35 درصد بخش آبزیان و  20 درصد 

در حوزه دام زیر پوشش این صندوق قرار دارند.
او درباره پرداخت غرامت به زیربخش دام و طیور 
گفت: صندوق بیمه کشاورزی ۸0 درصد ارزش 
دام یا طیور را براســاس آخریــن قیمت روز به 
تولیدکنندگان بیمه شــده، غرامت می پردازد و 
از این رو بیمه شــدگان در این بخش از عملکرد 

صندوق راضی هستند.
نوری ادامه داد: براســاس گزارش ســال زراعی 
1403_1402 در مورد خســارت های عمومی 
وارده به زیربخش زراعت و باغــات هنوز نهایی 
نشده است، اگرچه تاکنون حدود ۸00 میلیارد 
تومان به کشــاورزان بیمه شده خسارت دیده از 
جمله دام، طیور، آبزیان و خسارت های انفرادی 
مانند، سیل، تگرگ، طوفان و... غرامت پرداخت 

کرده ایم.
معاون صندوق بیمه کشــاورزی افــزود: پس از 
اتمام کل گیری و تعیین درصد خسارت، غرامت 
خسارت دیدگان بیمه شده در زیربخش زراعت و 

باغات پرداخت می شود.
او با بیان اینکه تنها متولــی پرداخت غرامت به 
خســارات کشــاورزان صندوق بیمه کشاورزی 
اســت، گفت: از آنان خواست محصولات خود را 
بیمه کنند تــا در صورت خســارات وارده بر اثر 
عوامل طبیعی، با حمایت های بیمه ای به چرخه 

تولید بازگردند.

با حمایت ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری 
و ارتباطات معاونت علمی فناوران یک شــرکت 
دانش بنیان موفق به ساخت ســامانه تی .سی .

یو. شد.
به گزارش مهر به نقل از معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، ابراهیم 
زاده سپاسگزار و حســین معیری، بنیانگذاران 
شــرکت دانش بنیان هوشــمند کهربای پارس 
تیمی متشــکل از نخبگان فناور از دانشگاه های 
مطرح ایران با معرفی محصول نوآورانه تی .سی .

یو. گامی بلند در جهت هوشمندسازی خودروها 
برداشته اند.

این پروژه با حمایت ســتاد توسعه فناوری های 
اتصال پذیــری و ارتباطات در راســتای تحقق 
اهداف این ســتاد در زمینه فنــاوری اینترنت 
اشــیا، اتصال پذیری و هوشمندسازی خودروها 
اجرا شــده اســت. ابراهیــم زاده سپاســگزار 
دربــاره نــوآوری ایــن محصول مطــرح کرد: 
تجمیــع فناوری های GPS، دزدگیــر و دیاگ 
آنلایــن در این محصول، پیش بینی هوشــمند 
و امــکان تشــخیص مشــکلات احتمالــی، 
ارتبــاط همه جانبــه و امنیت بــالای داده های 
 خودرو و راننــده از ویژگی هــای این محصول

 است.
وی بــا اشــاره بــه چالش هــای موجــود در 
صنعــت خــودرو تصریــح کــرد: هزینه های 
اضافــی مصــرف کننــدگان، عــدم امــکان 
برنامه ریزی های ترافیکی، پشــتیبانی محدود 
 و نگرانــی از وضعیــت خــودرو، از چالش های 

موجود است.
سپاســگذار افــزود: ایجــاد بســتر مناســب 
الکترونیــک، چــک کــردن نحــوه رانندگی 
رانندگان، کنترل بخش هــای مختلف خودرو، 
اطــلاع از موقعیــت مکانــی خودروهــا برای 
پیش بینی هــای ترافیکــی و بررســی دائمی 
سنســورها و وضعیــت خــودرو و آلایندگــی 
 از جملــه راهکارهای مواجهه بــا این چالش ها 

می باشد.

معیری، مزایــای رقابتی این محصــول را دارا 
بودن امکانات کامل دزدگیر و کنترل از راه دور، 
ویژگی های منحصــر به فرد ماننــد E-Call و 
B-Call، تشخیص ســیم کارت اشباه ی یا غیر 
مجاز و تعریف نشده برای ارتقای امنیت و آپدیت 
از راه دور بیان کرد. همچنیــن این محصول با 
قیمت مناســب، رقابتی و با کیفیــت بالا و ارائه 
خدمات پس از فروش قوی به مشــتریان عرضه 

می شود.
وی همچنین اضافــه کرد: مصــرف کنندگان 
این محصــول افرادی هســتند که بــه دنبال 
تجربــه رانندگی هوشــمند و ایمن هســتند 
خصوصــاً راننــدگان شــهری می باشــند. 
همچنین ســازندگان صنایع خودروســازی و 
شــرکت های خودروســازی کــه بــه دنبال 
 ارتقــا محصــولات خــود و افزایــش رضایت 

مشتریان هستند.
معیری درباره موارد اصلی به کار گرفته شــده 
 GPS در این محصول خاطر نشــان کرد: ماژول
و دریافت داده های ماهــواره ای، ماژول بلوتوث 
و Wifi، دریافــت داده های سنســور خودرو و 
ماژول GSM ارتباط با پلتفرم از طریق اینترنت 
فناوری های اســتفاده شده می باشــد. ابراهیم 
زاده و معیری ویژگی فناورانه TCU را بررســی 
اکتســاب فنــاوری در داخل کشــور و تأمین 
 امنیت نرم افزاری و ســخت افزاری و ســرعت

 بالا دانستند.
معیری با اشاره به سطح فناوری 4 این محصول 
ادامه داد: تســت های اولیه با موفقیت پشــت 
سر گذاشته شــده است. برای قســمت پلتفرم 
از پلتفرمی اپن ســورس اســتفاده و تست های 
اتصــالات و تبادل دیتاها انجام شــده اســت. 
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان درپایان به 
مزایای متعدد محصــول TCU و حمایت های 
صورت گرفته اشــاره کرد و گفت: انتظار می رود 
این محصول تحولی بــزرگ در صنعت خودرو 
ایجاد کند و به عنوان یک استاندارد جدید در این 

صنعت مطرح شود.

نسل های جوان باعث رشــد بی سابقه سفرهای 
دریایی در ســطح جهان شــدند و این سفرها 
منبعی از رشــد اقتصــادی در مکان های مورد 

توقف خواهد شد.
به گزارش ایسنا، کلی کریگهد، رئیس و مدیرعامل 
انجمن بین المللی خطوط کروز )CLIA( اظهار 
کرد صنعت کشــتیرانی در حال سوار شدن بر 
موجی از رشد اســت که عمدتا توسط مسافران 
جوان تر هدایت می شــود. تغییر چشــمگیر در 
جمعیت شناسی مســافران باعث افزایش تقاضا 
در این صنعت می شــود و به آن کمک می کند 
تا از ســطوح قبل از همه گیری ویــروس کرونا 

پیشی بگیرد.
کریگهد با اشاره به افزایش مسافران جوان تر، به 
ویژه  نسل ایکس و نسل هزاره بیان کرد امروزه، 
نزدیک به 30 درصــد از مهمانان برای اولین بار 
نسل ایکس و نسل هزاره هستند و در حال حاضر، 
میانگین سنی یک مهمان کشتی کروز  فقط 4۶ 

سال است.
او خاطرنشــان کرد بســیاری از مهمانان تازه 
وارد به ســفر دریایــی، با تنوع تجربیــات ارائه 
شده، از سرگرمی های داخل کشــتی گرفته تا 
گشت های ساحلی هیجان انگیز، جذب این نوع 
سفرها می شــوند. هجوم مســافران جوان تر بر 
انواع تجربیاتی که خطوط کــروز ارائه می دهد، 
تاثیر زیادی گذاشــته اســت، زیرا مســافران 
 جوان تر تجربیــات را بــر دارایی هــای مادی

 ترجیح می دهند.
کریگهد تاکید کرد خطوط کــروز با ارائه طیف 
گسترده ای از فعالیت ها در کشتی و در هر مقصد 
به نیاز مســافران خود چه تجربیات آشــپزی، 
اکتشافات فرهنگی یا پیشنهادات سلامتی پاسخ 
می دهند. تجربیات روی کشتی و ساحلی برای 
برآورده کردن خواسته های نسل ایکس و نسل 

هزاره امروزی کلیدی است.
رئیس و مدیرعامل انجمــن بین المللی خطوط 
کروز با تاکید بر اینکه این صنعت همچنین شاهد 
افزایش قابل توجه سفرهای خانوادگی چند نسلی 
است، گفت که یک ســوم مهمانان حداقل با دو 
نســل و 2۸ درصد در گروه های سه تا پنج نسل 

سفر می کنند.
او گفت در میان تمام جمعیت شناسی، ارزش و 
تنوع تجربیات مقصد همچنان مهمترین دلایلی 
است که مسافران برای تعطیلات در دریا انتخاب 

می کنند.
در ســال 2023، صنعت کشــتیرانی جهان به 
رکورد 31.۷ میلیون مســافر رسید و پیش بینی 
می شود این رقم تا پایان ســال 2024 به 34.1 
میلیون نفر برسد. کریگهد توضیح داد بهبودی 
پس از همه گیــری، انعطاف پذیری این صنعت 

را برجســته کرد زیرا پروتکل های بهداشــتی و 
ایمنــی ســخت گیرانه ای را بــرای تضمیــن 
 تجربه ای امن و لذت بخش برای همه مسافران

 اجرا کرده است.
رئیــس و مدیرعامــل انجمــن بین المللــی 
خطوط کــروز اظهار کرد صنعت کشــتی کروز 
انعطاف پذیری خود را در بیش از 50 سال نشان 
داده اســت و به طور مداوم رکودهایی سریع تر 
از بخش هــای اقتصاد جهان ثبــت می کند که 
نمونه آن رکوردی در ســال 2023 بود، زمانی 
که سفرهای دریایی به سطح مسافران در سال 
2019 بازگشت و حدود هفت درصد از آن فراتر 

رفت.
این صنعت علاوه بر جمعیت شناســی جدید و 
افزایش تعداد مسافران، ســهم اقتصادی قابل 
توجهی در سراســر جهان دارد و سالانه درآمد 
بیش از 154 میلیارد دلار ایجاد و از 1.2 میلیون 

شغل در سراسر جهان پشتیبانی می کند.
کریگهد ارزشــی را که مســافران کشتی برای 
اقتصادهای محلی به ارمغان می آورند را برجسته 
و خاطرنشــان کرد ۷5 درصــد از فعالیت های 
کشتیرانی در خشــکی انجام می شود که باعث 
رونق گردشــگری و ایجاد شــغل در شهرهای 

بندری می شود.
او با اشاره به اینکه سفرهای دریایی اغلب اثرات 
ماندگاری فراتر از اثــرات اقتصادی فوری دارد، 
گفت ۶0 درصد از مسافران به مقصدی که برای 
اولین بار در سفر دریایی از آن بازدید کرده بودند 
بازمی گردند و باعث افزایش بیشتر گردشگری در 

آن مناطق می شود.
ترکیش گزارش کرد، آینده ســفرهای دریایی 
به ویژه در بازارهای رو به رشــدی مانند دریای 
مدیترانه روشن به نظر می رسد و ترکیه قرار است 
نقش خود را در بازار ســفرهای دریایی اروپا که 
حدود سه درصد از مســافران منطقه را تشکیل 

داده است، گسترش دهد.
همانطور که صنعت سفرهای دریایی به تکامل 
خود ادامه می دهد، با چالش هایــی به ویژه در 
مورد پایداری مواجه است. خطوط کروز متعهد 
به دنبال کردن آلایندگی خالص صفر تا ســال 
2050 اســت و میلیاردها دلار در کشــتی ها و 
فناوری های موتور جدید به عنوان بخشی از این 
چشم انداز سرمایه گذاری می کند که همچنین 
با جاه طلبی های سازمان بین المللی دریانوردی 

همسو است.
کریگهد تاکید کرد کشتی های جدید 20 درصد 
کارآمدتر از کشــتی های قبلی خود هســتند و 
بسیاری از آنها ســوخت های زیستی پیشرفته، 
سوخت های مصنوعی و سایر فناوری های سبز 

را آزمایش کرده اند.

معاون وزیــر اقتصاد گفت: 
درآمد های مالیاتی کشــور 
طبق برنامه هفتم باید به 10 
درصد برسد که در این زمینه 
استفاده از شیوه های جدید 
مالیاتی بسیار موثر اســت. محمدهادی سبحانیان، 
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور در برنامه اقتصاد و 
بازار شــبکه خبر از افزایش سهم درآمد های مالیاتی 
سال گذشته کشور از راه مبارزه با فرار مالیاتی خبر داد 
و گفت: براساس برنامه هفتم سهم درآمد های مالیاتی 

در تولید نا خالص داخلی باید به 10 درصد برسد.
وی ادامه داد: استفاده از روش های جدید مالیات ستانی 
مبتنی بر روش های جدید و کنار گذاشتن شیوه های 
ســنتی مالیات نه تنها به ایجاد شفافیت اقتصادی و 
برقراری عدالت اقتصادی کمک می کند بلکه زمینه ساز 
افزایش درآمد های مالیاتی در بخش های مختلف هم 

می شود.
او بیان کرد: جلوی بســیاری از فرار هــای مالیاتی و 
همچنین بی عدالتی های مالیاتی از طریق شیوه های 
جدید مالیاتی گرفته می شود و همین امر خود می تواند 

بر بهبود شفافیت عدالت مالیاتی  موثر باشد.
معاون وزیر اقتصاد گفت: در حال حاضر تمرکز ما بر دانه 
درشت های مالیاتی است و اجازه نمی دهیم که فشار بر 
روی مودیان مالیاتی خرد و همچنین حقوق بگیران، 
اصناف و مشاغل خرد وارد شود و از سوی دیگر سازمان 
مالیاتی به شدت از حامیان افزایش سطح معافیت های 

مالیاتی بر روی مشاغل خرد و حقوق بگیران است.
وی گفت: امیدواریم نظام حقوقی کشور دست نظام 
مالیاتی را برای مالیات ستانی دانه درشت ها و افرادی که 
گردش های مالی زیادی دارند، باز بگذارد تا شاهد بهبود 
و تقویت برقراری عدالت مالیاتی در این بخش باشیم. 
در همین رابطه عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران با 
اشاره به بخشنامه ابلاغی رئیس جمهوری در شهریور 
ماه سال جاری، از اعمال سه برابری معافیت معیشتی 

مشاغل در لایحه قانون بودجه 1404 خبر داد.

به گزارش مهر به نقل از اتاق اصنــاف ایران، مهدی 
امیدوار عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران با اشاره به 
بخشنامه ابلاغی رئیس جمهوری در شهریور ماه سال 
جاری، از اعمال سه برابری معافیت معیشتی مشاغل 
در لایحه قانون بودجه 1404 خبر داد و اظهار کرد: بر 
اساس بخشــنامه تهیه و تنظیم لایحه قانون بودجه 
1404 که توســط رئیس جمهوری در یکم شهریور 
ماه امسال ابلاغ شد، مقرر شد که افزایش سه برابری 
معافیت مشاغل و افزایش دو برابری معافیت حقوق 
بگیران در هنگام تدوین لایحه بودجه در دستور کار 

قرار گیرد.
وی یادآور شــد: با وجود اینکه حکم ماده 101 قانون 
مالیات های مستقیم مبنی بر تساوی معافیت حقوق 
بگیران و مشاغل بود، اما متأسفانه در سال های اخیر 
شاهد بودیم که در هنگام تدوین لوایح بودجه سالانه، 
معافیت مشاغل به یک دوم و گاه تا یک سوم معافیت 

حقوق بگیران کاهش می یافت.
امیدوار ادامه داد: امســال خوشــبختانه در راستای 
وعده های انتخاباتی رئیس جمهوری و رویکرد وزیر 
امور اقتصادی و دارایی این معافیت حداقل به میزان 
مساوی با حقوق بگیران در نظر گرفته خواهد شد، بر 

این اساس پیش بینی می شود با توجه به اینکه معافیت 
سال 1403 مشاغل حداقل مبلغ 100 میلیون تومان 
بود، در صورت افزایش معافیت مشاغل این معافیت به 

حدود مبلغ 300 میلیون تومان افزایش یابد.
عضو هیئت رئیســه اتاق اصناف ایــران تأکید کرد: 
کارگروه مالیاتی اتاق اصناف ایران تا مصوب شــدن 
حکم مذکور و درج آن در متــن نهایی قانون بودجه 

1404 موضوع را پیگیری خواهد کرد.
همچنین بر اساس اعلام ســازمان مالیات، طی سه 
سال گذشته 5۶۶ هزار و ۷53 مالک خودروی لوکس 
مشمول مالیات به ارزش نزدیک به ۷ همت شده است. 
سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد: طی سه سال 
گذشته از 1400 تا 1402 از مجموع ۷۸2 هزار و 323 
خودرو شناسایی و گزارش شده توسط نیروی انتظامی 
به سازمان امور مالیاتی، تعداد 5۶۶ هزار و ۷53 مالک 
خودرو مشــمول مالیات به ارزش نزدیک به ۷ همت 

شده است.
از طرف دیگر از مجموع تعداد 5۶۶ هزار و ۷53 مالک 
خودرو مشمول مالیات شده، تعداد 235 هزار و ۶1۷ 
مالک نسبت به پرداخت مالیات خود اقدام نموده اند 
که مبلغ 5/2 همت )42 درصد( وصول شده است. با 

این حال 42 هزار و ۷ مالک خودرو نیز به مالیات تعیین 
شده به مبلغ حدود یک همت اعتراض کرده اند که در 

حال بررسی و ادامه مراحل قانونی است.
در ســال 1400 از 1۷۷ هزار و ۶00 مالک خودروی 
لوکس شناسایی شده تعداد 103 هزار و ۶۷1 مالک 
مالیات خود را پرداخت کرده اند و در ســال 1401 از 
تعداد 234 هزار و 13۸ مالک خودرو، تعداد 103 هزار 
و 505 مالک خودرو مالیات خود را پرداخت نموده اند.

همچنین در ســال 1402 نیز از مجموع 1۶۶ هزار و 
2۸5 خودرو شناسایی و گزارش شده توسط نیروی 
انتظامی به ســازمان امور مالیاتی، تعداد 155 هزار و 
15 مالک خودرو مشمول مالیات به ارزش نزدیک به 3 
همت شده است. از طرف دیگر در سال گذشته از تعداد 
155 هزار و 15 مالک خودرو مشــمول مالیات شده، 
تعداد 2۸ هزار و 441 مالک نسبت به پرداخت مالیات 
خود اقدام نموده اند که مبلغ 4۸۷ میلیارد تومان )1۸ 
درصد( وصول شده است و مابقی نیز در فرآیند وصول 
و اجرا اســت که اطلاعات فوق الذکــر در درگاه ملی 
خدمات الکترونیک سازمان بارگزاری گردید و از طریق 
پیامک نیز به مالکان خودرو ها اطلاع رسانی شده است.

برای مابقی مالکان خودرو های لوکس برگ اجرایی 
صادر و در پرتال شخصی مودیان بارگذاری و از طریق 
پیامک به ایشان اطلاع رسانی شده و در مرحله وصول 

است.
اما در خصوص وصول نشــدن کل مالیات متعلق به 
مالکان خودرو های لوکس باید در نظر داشت، از آنجایی 
که قانونگذار در جهت جلوگیــری از تضییع حقوق 
مودیان، سازوکار اعتراض در هیات بدوی و تجدید نظر 
را پیش بینی کرده است، تعدادی از مالکان خودرو های 
لوکس به مالیات تعیین شده اعتراض دارندکه به این 
ترتیب وصول مالیات آنها بــه دوره های بعد موکول 

می شود.
گفتنی اســت برخی از مالکان خودرو ها نیز تا زمان 
فروش خودرو از پرداخت مالیات استنکاف می نمایند 
و پرداخت مالیات را تا زمان فروش خودرو به تعویق 
می اندازنــد و از طرفی، چون بعضــا هزینه وصول و 
اقدامات اجرایی مبالغ قابل توجهی می شــودکه در 

فرایند هزینه فایده مقرون به صرفه است.
در ضمن از آنجایی که مالیات بر خودرو های لوکس 
پایه مالیاتی جدیدی است فرهنگ سازی آن نیاز به 
گذشت زمان است هر چند در همین زمان اندک نیز 
حدود 50 درصد از مالیات خودرو های لوکس توسط 

سازمان وصول شده است.

News kasbokar@gmail.com

درآمد های مالیاتی تولید ناخالص باید به ۱۰ درصد برسد

افزایش سطح معافیت های مالیاتی مشاغل

کارمند اپل از محدودیت ها شاکی شد

رونق اقتصادی با رشد بی سابقه سفرهای دریاییتجربه رانندگی ایمن با سیستم TCU ایرانی۳۰ درصد بخش کشاورزی تحت پوشش بیمه هستند

دریافت مجدد وام ودیعه مستأجران فراهم شد

کاهش قیمت تمام شده نوسازی بافت های فرسوده 
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فناوری و 
اطلاعات

چرخهنخبگانیدرکشورتعریفمیشود
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با بیان اینکه چرخه 
نخبگانی در کشور تعریف می شود، گفت: این چرخه حمایتی از کودکی آغاز می شود 

و تا پایان زندگی نخبه ادامه می یابد.
حسین افشین در حاشیه بازدید از شرکت های دانش بنیان گیلان در دهکده فناوری 
و نوآوری فشتام رشت در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در این چرخه باید از نخبگان 
از ابعاد مختلف حمایت شود، اظهار کرد: مهمترین و بزرگترین حمایت در سنین بالا 
برای نخبگان ، احترام و تکریم آنان و استفاده از دانش و تجارب شان است در این چرخه 

دیده می شود.
وی با تاکید بر لزوم حمایت از نخبگان در کشور اضافه کرد: تا زمانی که معیشت نخبگان 

تامین نشود اثرگذاری آنان هم آنگونه که باید و شایسته است، اتفاق نمی افتد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری بیان کرد: حمایت از 
نخبگان در قالب بسته های حمایتی ویژه تدوین و برنامه ریزی می شود و در قالب این 

حمایت ها موضوع خانه دار شدن و صاحب مسکن شدن نخبگان نیز مد نظر است.
وی در ادامه با اشاره به فعالیت حدود ۱۰ هزار شرکت دانش بنیان در کشور اظهار کرد: 
شمار واحدهای دانش بنیان طبق برنامه باید به ۳۰ هزار مورد افزایش یابد که البته 
پتانسیل کشور بیش از این تعداد است. وی به فعالیت ۱۰۰ شرکت دانش بنیان در 
گیلان اشاره کرد و افزود: این آمار شرکت های دانش بنیان با توجه به طرفیت های 

نیروی انسانی و زیستی این خطه رقم پایینی است.
افشین بیان کرد: شرکت های دانش بنیان باید در حوزه های لبه دانش از جمله هوش 
مصنوعی فعال شوند و بسته حمایتی در این حوزه نیز تعریف و در نظر گرفته می شود.

وی اظهار کرد: معاونت علمی ریاست جمهوری، حمایت های استان )از جمله استاندار( 
و دانشــگاه ها، مرجعیت علمی و پارک های علم و فناوری سه ضلع اصلی برای گام 

برداشتن در مسیر پیشرفت شرکت های دانش بنیان است.
استاندار گیلان نیز در جمع خبرنگاران گفت: این استان از ظرفیت های و استعدادهای 
نیروی انسانی خوبی برخوردار است که باید استفاده شود. هادی حق شناس با اشاره به 
فعالیت ۱۰۰ شرکت دانش بنیان در گیلان اظهار کرد: اغلب شرکت ها مشکل مکان و 

تولید انبوه دارند که باید این موضوع مورد توجه قرار گیرد.
وی بیان کرد: شــرکت های دانش بنیان در گیلان باید تا پایان برنامه هفتم توسعه 

حداقل سه برابر شود و این استان ظرفیت لازم برای تحقق این رشد را داراست.

صدهاناظرمحتوادرتیکتاکاخراجمیشوند
شبکه اجتماعی تیک تاک با اقدام برای استفاده از هوش مصنوعی در رصد محتوا، صدها 

کارمند جهانی خود را اخراج می کند.
دو منبع آگاه به رویترز گفتند: بیش از ۷۰۰ شغل در مالزی حذف شده است. شرکت 
چینی بایت دنس که مالک تیک تاک است، بعدا شفاف سازی کرد و توضیح داد کمتر 
از ۵۰۰ شغل در این کشور تعدیل شده است. به گفته منابع آگاه، این کارمندان که اکثر 
آنها در فعالیت های نظارت بر محتوا در تیک تاک مشغول بودند، از طریق ایمیل، از 

اخراج خود مطلع شدند.
تیک تاک در پاسخ به رویترز، این اخراج ها را تایید و اعلام کرد در راستای برنامه بهبود 
فعالیت های نظارت بر محتوا، چند صد کارمند این شرکت در سطح جهانی تعدیل 
خواهند شد. تیک تاک، ترکیبی از شناسایی خودکار و ناظران انسانی را برای نظارت بر 

محتوای ارسال شده در این پلتفرم به کار می گیرد.
طبق اطلاعات وب سایت تیک تاک، بایت دنس اکنون بیش از ۱۱۰ هزار کارمند در 
بیش از ۲۰۰ شهر جهان دارد. این شرکت فناوری همچنین سرگرم برنامه ریزی برای 
کاهش بیشتر هزینه در ماه آینده است زیرا قصد دارد بخشی از فعالیت های منطقه ای 
خود را یکپارچه کند. ســخنگوی تیک تاک در بیانیه ای گفت: ما این تغییرات را در 
راستای اقدامات برای تحکیم بیشتر مدل عملیات جهانی خود برای نظارت بر محتوا 

انجام می دهیم.
این شرکت  انتظار دارد امسال، دو میلیارد دلار در سطح جهانی در اعتماد و ایمنی، 
سرمایه گذاری کند و به بهبود کارآیی خود ادامه خواهد کرد؛ به طوری که اکنون ۸۰ 
درصد از محتوای نقض کننده سیاست های این پلتفرم با فناوری های اتومات، حذف 

می شوند.
این اخراج ها در شرایطی اعلام شد که شرکت های فناوری جهانی در مالزی، تحت 
فشار رگولاتوری قرار گرفته اند و دولت این کشور برای مبارزه با جرایم سایبری، به 

شرکت های شبکه اجتماعی تا ژانویه مهلت داده است تا مجوز فعالیت دریافت کنند.
بر اساس گزارش رویترز، مالزی اوایل امســال، افزایش شدید محتوای مضر شبکه 
اجتماعی را گزارش کرد و از شرکت های فناوری از جمله تیک تاک خواست تا نظارت 

بر محتوا در پلتفرم هایشان خود را مضاعف کنند.

دانشبنیانهایکنوع»دارویناباروری«براینخستینبارساختند
یک مدیر دانش بنیان از ســاخت و تولید نوعی داروی درمان ناباروری خبر داد که با 

تنظیم هورمون های زنانه، موجب باروری می شود.
امیر منصور جلالی مدیر مارکتینگ شرکت دانش بنیان واریان فارمد در گفت وگو 
با مهر با اشاره به ســاخت داروی ناباروری با نام واریورلیکس ۲۵۰ میلی گرم توسط 
متخصصان این شرکت گفت: براساس فیزیولوژی بدن، یکی از دلایلی که خانم ها بارور 
نمی شوند، عدم تنظیم هورمون ها است، یعنی هورمون ها یا بالا و یا پایین است و به آن 
حد طبیعی که باید در سیکل ماهیانه باشد، نیست. البته ناباروری دلایل دیگری هم 
دارد ولی کاربرد این دارو که توسط متخصصان شرکت ساخته شده برای زمانی است 

که مشکلات هورمونی علت ناباروری تشخیص داده می شود.
وی افزود: در این زمان به وسیله دســته داروهای »آنتاگوتیست« اول هورمون های 
بدن قطع و به صورت مصنوعی در یک ماه تنظیم می شود. در واقع با تزریق این داروها، 
هورمون ها به حد نرمالی که برای باروری لازم است می رسد و در نهایت تخمک گذاری 

در روز مناسب خودش اتفاق میفتد.
به گفته مدیر مارکتینگ این شرکت دانش بنیان، ۲ دسته دارو برای ناباروری وجود 
دارد که دسته دارویی اول »آگونیست GNRN« نام دارد ودسته دوم »آنتاگونیست 
GNRN« ها هستند. دســته داروهای آگونیســت داروهای قدیمی تر و نسل اول 
هستند و این داروها یک سری مزایا و یک ســری معایب داشتند. مزیتشان این بود 
که هورمون های جنسی را کاهش می دادند ولی احتمال داشت باعث ایجاد عوارضی 
شود مثلاً فعالیت تخمدان ها از حالت نرمال زیادتر می شد. سال ۲۰۰۰ نسل داروهای 
جدیدی به نام داروهای آنتاگوتیست توسط شرکت های دارویی دنیا تولید شد که 
فرقشان با داروهای دسته اول این است که مدت تزریق طولانی نیست و فقط با یک 

تزریق )معادل تزریق یک هفته داروهای نسل قدیم( کار انجام می شود.
جلالی ضمن بیان این مطلب که تکنولوژیِ دارو رسانی این محصول، سرنگ آماده به 
تزریق)PFS( است، خاطرنشان کرد: سرنگ از پیش پر شده، احتمال عفونت و احتمال 

تزریق زیاد و کم تر از حد طبیعی را کاهش می دهد.
وی ادامه داد: این نوع دارو برای نخســتین بار توســط این شــرکت ساخته شده 
 و تا پیش از ایــن )از ســال ۲۰۰۰ تاکنــون( داروی مشــابه ایــن دارو از اروپا به 

کشور وارد می شد.
مدیر مارکتینگ شــرکت دانش بنیان واریان فارمد بیان کرد: قیمت نمونه خارجی 
این دارو ۷۰۰ هزار تومان است ولی ما با بومی ســازی و تولید انبوه، این دارو را با ۴۰ 
درصد قیمت مرجع آن عرضه خواهیم کرد. در مهرمــاه ۱۴۰۳ تولید انبوه این دارو 
آغاز شــده وبه زودی وارد بازار می شود. ما می توانیم در ســال نخست تا ۵۰ درصد 
 نیاز بازار را تأمین کنیم و در ســال دوم نیز این آمادگی را داریــم که ۹۰ درصد بازار

 را پوشش دهیم.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهور با 
اشاره به ظرفیت بسیار خوب 
شرکت های دانش بنیان بومی 
کــه در زمینه هــای مختلف 
فعالیت دارند، گفت: هم اینک ۱۰ هزار شــرکت دانش 
بنیان در کشور فعال است که طبق برنامه هفتم توسعه به 

۳۰ هزار شرکت خواهد رسید.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
در حاشیه بازدید از مجموعه کارگاهی دانش بنیان فشتام 
رشــت با اشــاره به ظرفیت های گیلان در حوزه های 
مختلف از جمله منابع انســانی افزود: افراد باهوش  و با 
استعداد بسیاری در استان های شمالی هستند و گیلان 
در بین نخبگان کشور ســهم زیادی دارد اما از  پنانسیل 

نخبگان کمتر استفاده شده است.
حسین افشین افزود: شــرکت های دانش بنیان، محور 
محرک تولید، اشــتغال و اقتصاد در کشور است و دولت 
چهاردهم نیز برنامه ویژه ای برای توجه به این شرکت ها، 
پارک های علم و فناوری و استفاده از ظرفیت آن ها برای 

رشد و توســعه دارد. وی با بیان اینکه گیلان نیز نقش 
ویژه ای در ایجاد شــرکت های دانش بنیان دارد، گفت: 
طبق آمارهای موجود، یکصد شــرکت دانش بنیان در 
استان گیلان در زمینه های مختلف فعالیت می کنند که 
باید بسترهای لازم برای بهره برداری از ظرفیت آن ها را 

فراهم کنیم.
معاون علمــی رئیس جمهور با بیان اینکه بســته های 
حمایتــی خوبی بــرای حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان در نظر گرفته شده است، گفت: دولت چهاردهم 
توجه ویژه ای به تولیدات و اقتصاد شــرکت های دانش 
بنیان دارد چرا که این شــرکت ها می توانند در رشــد 
 اقتصادی کشــور و ایجاد اشــتغال برای جوانان بسیار

 موثر باشند.
در ادامه این سفر یک روزه، معاون علمی رییس جمهور 
با همراهی استاندار گیلان و جمعی از مسئولان استان از 
نمایشگاه محصولات شرکت های دانش بنیان در فشتام 
رشت دیدن کرده و از نزدیک در جریان مسائل، ظرفیت 

ها و توانایی های دانش بنیان های استان قرار گرفت.
در این نمایشگاه محصولات شــرکت های دانش بنیان 
استان از جمله ترانس تروئید قدرت و استبلایزر ولتاژ برق، 
تولید نیمه صنعتی ربات سمپاشی هوایی هوشمند و ارائه 
خدمات مرتبط، طراحی تولید نصب و راه اندازی سامانه 

های قرائت از دور برای صنایع بــرق و گاز و برخی دیگر 
از محصولات تولیدی به نمایش درآمده اســت.از دیگر 
دستاوردهای به نمایش درآمده در این نمایشگاه تولید 
نهال سالم و گواهی شــده از ارقام مختلف کیوی فروت، 
تولید ســنگ مصنوعی نانو پلیمر، طراحی و نگهداری 
نرم افزارهای تحت وب و طراحی و توســعه سامانه های 

خدمات نوین است.

در ادامه این بازدید از یک محصول شرکت دانش بنیان 
برای کنترل و مهار گیاه ســنبل آبــی که معضل جدی 
تالاب انزلی و سایر تالاب های استان است، رونمایی شد. 
در این محصول به گفته تولید کننده ترکیبات شیمیایی 
و خطرناک مانند سموم و آفت کش ها استفاده نشده و 
آسیبی به طبیعت و محیط زیســت تالاب و اطراف آن 

وارد نمی کند.

دانشبنیانهامحورمحرکتولیدواشتغالشدهاند

افزایش شرکت های دانش بنیان در برنامه هفتم

ضرورت ایجاد زیرساخت های فناورانه
کیوان نقره کار، کارشناس فناوری

وقتی صحبت از رشد تولید می شود باید هم عوامل درون سازمانی و هم عوامل برون سازمانی مورد توجه قرار گیرد. باید استفاده از تجهیزات مناسب و بالا بردن سطح دانش در دستور کار قرار گیرد. از سوی دیگر قوانین و مقررات باید در 
راستای تسهیل فعالیت و عملکرد شرکتهای دانش بنیان بازنگری و اصلاح شود. بالابردن سطح دانش در این شرکتها نیز از اهمیت ویژه ای برخوردار است.

قوانین و مقررات برای سرعت گرفتن تولید و تسهیل گری برای فعالیت این شرکتها از طریق دولت و دیگر سازمانهای مرتبط باید انجام شود. امکان پرداخت تسهیلات و وام ها باید در دستور کار باشد. همچنین روابط باز تر با دنیا و دیگر 
کشورهای جهان در جهت تسهیل تجارت و صادرات باید دیده شود. معرفی شرکتهای دانش بنیان به دیگر کشورها نیازمند بهبود در روابط بین الملل است.

بنابراین یک زنجیره ای از اتفاقات، تجهیزات و نیروی انسانی یک شرکت دانش بنیان باید کنار هم قرار گیرد تا به رشد تولید در اقتصاد کمک کند. از آنجایی که که اکثر این شرکتها توسط فارغ التحصیلان، نخبگان و نابغه ها بنیان گذاری 
و اداره می شوند، می بایست توجه ویژه ای به آنها داشته باشیم. به عبارت بهتر باید اولویت توجه به این شرکتها باشد. دانش بنیان ها نباید در اولویت های پایین تر قرار گرفته و از دید دور بمانند.

زیرساخت های فناورانه باید ایجاد شود. از این طریق این شرکتها به راحتی خواهند توانست دانش خود را به روز کنند و از روابط با دیگر کشورها انتقال فناوری تحقق پیدا کند. با بهبود روابط با دیگر کشورها دانش روز در اختیار دانش بنیان 
ها قرار خواهد گرفت. لازم به ذکر است در هر حوزه ای که تولید وجود دارد نیاز به روابط باز با دیگر کشورها هســتیم. این اتفاق مختص به دانش بنیان ها نمی شود. تولید و صادرات باید از طریق بهبود روابط با دنیا توسعه پیدا کند. البته 

محصول دانش بنیان چون قابلیت یک محصول نوآورانه، خاص و منحصر به فرد را داراست، می تواند یک موقعیت کم نظیر برای رونق تولید را به همراه داشته باشد
در خصوص توسعه بخشی به فرصت ها، ما به توسعه بازارهای بین المللی نیاز داریم. ما باید فرصت لازم را به شرکت های مربوطه جهت بهره گیری از زیرساخت های جهانی مثل شبکه های اجتماعی فراهم کرده تا آن ها بدون هیچ مشکلی 

از این پیام رسان های بین المللی استفاده کنند.
در سطح بالاتر، دولت باید ارتباطات کلان داشته باشد. مسائلی ازاین دست باید صورت گیرد تا شاهد تحولات چشمگیر و واقعی در این حوزه باشیم. شــرایط بی ثبات در اقتصاد کشور و نوسانات ارزی، کار این شرکت ها را برای پیشبرد 

اهدافشان بسیار سخت و پیچیده کرده است.

شایلی قرائی
News kasbokar@gmail.com

فیلترشکن  و وی پی ان ها در حالی سد فیلترینگ را قابل 
نفوذ می کنند که در مقابل، مخاطرات مســائل امنیتی 
فراگیر شدن این اپلیکیشن ها، مشکل ساز بوده و کاربران 
برای استفاده از سایت های فیلترشده، بدون آگاهی کافی، 
در واقع به دانلود و نصب اپلیکیشــن ها اقدام می کنند؛ 
مسأله ای که اخیرا مسؤولان به آن اشاره و دستوراتی را 

برای رسیدگی جدی به آن صادر کرده اند.
به گزارش ایسنا، اســتفاده از فیلترشکن و آسیب های 
ناشی آن از جمله موضوعاتی است که چند سالی است 
مورد توجه قرار گرفته است. اگرچه استفاده از فیلترشکن 
در گذشته نیز رواج داشته اما پس از اعمال محدودیت 
برای برخی پلتفرم های خارجی طی دو سال گذشته، این 

آسیب ها بیش از پیش احساس شد.
تعاریف متعددی برای فیلترشکن در نظر گرفته شده اما 
به صورت کلی می توان گفت فیلترشکن ها مجموعه ای 
از روش ها و نرم افزارهای مختلف هستند که برای عبور از 
فیلتر از آن استفاده می شود البته بعضی از فیلترشکن ها 
کاربرد امنیتی دارند، یعنی با عوض  کردن آی پی آدرس 
فرد موردنظر، جلوی هک شدن را می گیرند اما از طرفی 
بعضی از نرم افزارهایی که در قالب فیلترشــکن عرضه 
می شــوند، بدافزارهایی هســتند که توسط مجرمان 

سایبری و جهت سوءاستفاده از کاربران ارائه شده اند.
کارشناسان در این باره می گویند بدافزار بودن خاصیت 
وی پی ان نیست و این موضوع در مورد همه اپلیکیشن ها 
صدق می کند و حتی یک اپلیکیشــن ماشین حساب 
هم ممکن است بدافزار باشــد؛ اما محدود شدن برخی 
از پلت فرم ها ســبب شده مردم شــده به وی پی ان ها و 
اپلیکیشن های ناشناس روی بیاورند، این در حالی است 
که ممکن بوده دسترسی های غیرمتعارفی مثل مکان و 
لیست مخاطبان را بگیرند و از این اطلاعات سوء استفاده 

کنند.

حدود دو سوم از مشترکان همراه از فیلترشکن  استفاده 
می کنند که بســیاری از آن ها از مجاری غیررسمی در 
اختیار قرار گرفته و باعث می شود گوشی  یا سیستم ها 
به عنوان بســتری برای حمله به زیرساخت های کشور 
مورد اســتفاده قرار بگیرد که آســیب جدی به امنیت 

سایبری است.
بررســی ها حاکی از آن اســت که نگرانی از اســتفاده 
فیلترشــکن ها بــه دو بخــش تقســیم می شــود؛ 
بخــش اول فیلترشــکن های رایگانــی هســتند که 
در فضای مجــازی وجود دارنــد و کاربــران از طریق 
آن وارد صفحات فیلتر شــده می شــوند و بخش دیگر 
 فیلترشــکن های پولی و هزینه ای که به مردم تحمیل 

می شوند، هستند.
در همین راســتا پیگیری جدی فیلترشکن ها با آغاز به 
کار دولت چهاردهم بار دیگر مورد اهتمام و بررسی قرار 
گرفت. به طور مثال سید ستار هاشمی - وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعــات - پیش از دریافــت رأی اعتماد از 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی بر این موضوع 
تأکید کرد که استفاده از فیلترشکن در فضای مجازی 
آســیب هایی را  از جمله افزایش هزینه به سبد هزینه 
خانوار به همراه داشته است. همچنین بسیاری از حملات 
سایبری از طریق فیلترشــکن هایی است که به صورت 

غیرمجاز روی گوشی ها نصب می شود.
در همین رابطه رسیدگی به فروش فیلترشکن در اولین 
جلسه شورای عالی فضای مجازی در دولت چهاردهم 
به ریاست مسعود پزشکیان مطرح شد. رئیس جمهور 
در این جلســه با اشــاره به موضوع فروش فیلترشکن 
توسط عده ای سودجو، با بیان اینکه برخی با فیلترشکن 
فروشی پول های میلیاردی کسب می کنند که این برای 

کشورمان خوب نیست، دستور داد تا این مسئله حتما به 
شکل دقیق و جدی مورد رسیدگی قرار گرفته و تصمیم 
مقتضی در این مورد و به طور کلی زمینه های رواج چنین 

کسب و کاری اتخاذ شود.
موضوعی که وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات اخیرا 
در این باره اعلام کرد به روایت آمار در گزارش هایی که 
منتشر شده به طور متوسط حدود دو سوم از مشترکان 
همراه از فیلترشکن ها استفاده می کنند که بسیاری از 
آن ها از مجاری غیررسمی در اختیار قرار می گیرد و باعث 
می شود این گوشی ها یا سیستم ها به عنوان بستری برای 
حمله به زیرساخت های کشور مورد استفاده قرار گیرد 

که آسیب جدی به امنیت سایبری است.
او همچنین تأکید کرد استفاده از فیلترشکن ها هزینه 
مالی به ســبد خانوارها اضافــه کند و گــردش مالی 
غیرشفافی دارد. بررسی ها نشان می دهد بخشی از این 
اقتصاد غیرشــفاف از جیب دولت خارج شده است و به 
جای اینکه برای توسعه زیرساخت استفاده شود وارد بازار 
غیرشفاف می شود. از باب فرهنگی، فرزندان ما در معرض 
انواع و اقســام محتواها قرار گرفته اند که نگرانی هایی را 
ایجاد می کند. در محتوایی که قبــل از ۱۴۰۱ و فضای 
محدودسازی وجود داشت چنین چیزی را شاهد نبودیم.

هاشــمی درباره وابســتگی های نســبی فروشندگان 
فیلترشکن ها تصریح کرد: کارهای امنیتی و اطلاعاتی 
در این خصوص انجام شده اســت اما به دلایل متعدد 
شاید خیلی راهگشا نباشد. در کوتاه مدت ممکن است 
کمک کننده باشــد اما در طولانی مدت راهگشا نیست. 
اگر بر گردش مالی فروش فیلترشکن که در داخل کشور 
اتفاق می افتد تمرکز کنید، این مبالغ به سمت رمزارزی 

می رود و عملًا امکان پایش وجود ندارد.

پیش از مطرح شــدن برخورد با فروش فیلترشــکن و 
فیلترشــکنان در دولت چهاردهم، در سال های اخیر 
نیز اقداماتی در این زمینه انجام شده بود. به عبارتی در 
دولت سیزدهم از سوی مسئولان گفته شده بود فروش 
فیلترشکن و کســب درآمد از آن مجاز نیست اما جرم 
انگاری هم نشــده و تلاش هایی دارد صورت می گیرد 
که این مسئله علاوه بر غیرمجاز بودن، جرم انگاری هم 
بشود و طبیعتا نهادهای مربوطه باید آن را دنبال کنند؛ با 
گذشت مدت اندکی اعلام شد که قوه قضائیه موظف شده 
با همکاری وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعاتی و سایر 
دستگاه های ذیربط، با فروشندگان فیلترشکن ها و وی پی 

ان غیرمجاز برخورد قانونی و متخلفین را مجازات کند.
طبق این تصمیم قرار شد تولیدکنندگان، فروشندگان 
و توزیع کنندگان وی پی ان ها و فیلتر شــکن های غیر 
مجاز از این پس مشــمول مجازات مــاده ۷۵۳ قانون 
مجازات اســلامی گردیده و در مورد اشخاص حقوقی 
علاوه بر مجازات مندرج در ماده ۷۵۳، نسبت به شرکت 
تجاری یا موسسه متخلف، لغو امتیاز و تعطیلی نیز رقم 

خواهد خورد.
به گفته کارشناسان گاهی اوقات فروشندگان فیلترشکن  
مشخص نیستند و کار فروش در فضای مجازی، برروی 
ایمیل و پیام رســان ها، با رد و بدل شــدن دو کد، رخ 
می دهد و شاید بســیاری از افرادی که این خط را ارائه 
می کنند، به راحتی قابل شناسایی نباشند؛ مانند بسیاری 
از سر خط های شــماره های تلفن که خدمات تبلیغی و 
ترویجی روی آن داده می شود و ممکن است به کارهایی 
مانند کلاهبــرداری هم منتهی شــود بنابراین به نظر 
می رسد دســتگیری و مجازاتی که برای فروشندگان 
فیلترشکن درنظر گرفته شــده اصولا نمی تواند مانعی 
باشد برای فردی که به هر طریقی به حضور در این فضا 

نیاز داشته باشد.

یک شــرکت دانش بنیان ایران موفق به تولید بومی چمن 
آفریقایی ژنوتیپ ۸۸ شده است که در مقایسه با گونه های 

رایج چمن میزان مصرف آب را تا یک پنجم کاهش می دهد.
به گزارش مهر به نقل از معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، زمانی، مدیر عامل شرکت 
دانش بنیان پایامنظر زنده رود با بیان اینکه کشــور ایران با 
قرارگیری در اقلیم خشک و نیمه خشک و کمبود شدید منابع 
آبی در سال های اخیر، در زمینه احداث و نگهداری فضای سبز 
شهری با مشکلات متعددی روبرو شده است، گفت: از جمله 
دلایل این مشکلات استفاده از الگوهای منظرسازی مناطقی 
با آب وهوای معتــدل و پرباران )اروپــا و آمریکا(، پهنه های 
گسترده چمن کاری شده در کنار سیستم آبیاری ناکارآمد 
است. از سوی دیگر، ایران در سال های اخیر با کاهش شدید 
بارندگی ها مواجه بوده است. کاهش بارش ها و برداشت های 
بی رویه از آب های سطحی و زیر سطحی موجب شده رودهای 
بزرگ و کوچک در کشور یا خشک شده اند یا در حال خشک 
شدن هستند؛ بنابراین، محدودیت منابع آب باید به طورجدی 

در محور توجه سیاستمداران و برنامه ریزان قرار گیرد.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر، در ســالهای اخیر به منظور 
جلوگیری از آلودگی هوا و ایجاد محیط زیســت مناسب، 
نیاز شدیدی به توسعه فضای سبز در داخل و حومه شهرها 
احساس شــده که این امر محل مصرف جدیدی برای آب 
به وجود آورده است. تخصیص آب برای ایجاد فضای سبز، 
خصوصا در مناطق خشک و نیمه خشک با مشکلاتی جدی 
روبرو اســت، چون در این مناطق، منابع آب شدیدا محدود 
بوده و اختصاص آب به فضای سبز در رقابت شدیدی با سایر 
موارد مصرف چون کشــاورزی، صنعت و حتی شرب است؛ 
بنابراین آب اختصاص یافته به آبیاری فضای ســبز دارای 
ارزش زیادی بوده و باید به صورت بهینــه و با راندمان زیاد 
مورد استفاده قرارگیرد؛ لذا ارائه یک الگوی مناسب طراحی 
مانند منظرسازی کم نیاز به آب )Xeriscaping( و استفاده 
از گیاهان بومی ، سازگار و مقاوم به خشکی به منظور مدیریت 
صحیح پروژه های طراحی فضای سبز امری اجتناب ناپذیر به 

نظر می رسد.

به گفته او، شــرکت دانش بنیان پایامنظر زنده رود باهدف 
طراحی فضاهای سبز با تکیه بر اصول منظرسازی کم نیاز به 
آب و تکثیر گیاهان بومی در جهت رسیدن به توسعه پایدار 

شروع به فعالیت کرده است.
وی خاطرنشان کرد: با استفاده از منظرسازی کم نیاز به آب، 
مصرف آب ۱۵ تا ۶۰ درصد نسبت به روش متداول کاهش 
می یابد. هزینه های نگهداری سالانه در مناظر طراحی شده 
به روش Xeriscaping بین ۳۵ تا۶۵ درصد کاهش یافته 
است. این در حالی اســت که علاوه بر مدیریت منابع آبی و 
کاهش مصرف آب، هزینه نیروی انسانی، مصرف کود و سموم 
شیمیایی و درنتیجه آسیب های زیست محیطی نیز کاهش 
یافته است. همچنین تولید و کاربرد گیاهان بومی در فضای 
سبز موجب کاهش مصرف آب و جلوگیری از تعویض مکرر 
خاک باغچه ها با گل های فصلی شده و از خروج ارز به دلیل 
خرید بذرهای غیربومی جلوگیری می کند. بنابر اعلام موسسه 
تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال در سه ماهه نخست سال 
گذشــته ۷۶ هزار و ۸۰۰کیلوگرم بذر چمن به ارزش ۳۳۲ 

هزار و ۶۰۰ یورو وارد کشور شده است. زمانی در همین راستا 
به فعالیت های این شرکت که در چند بخش در حال انجام 
است، اشاره کرد و گفت: طراحی انواع مناظر براساس اصول 
منظرسازی کم نیاز به آب متناسب با کشور ایران، طراحی 
کاشت تخصصی محوطه های گوناگون متناسب با اقلیم هر 
منطقه، طراحی فضای سبز داخلی، تولید و عرضه گونه های 
گیاهی بومی و سازگار با شرایط نامساعد ازجمله خشکی، 
شوری، گرما و… به منظور استفاده در فضای سبز، تولید و 
عرضه انواع چمن های کم آب بر و مقاوم به شوری و مشاوره و 
آموزش تخصصی در زمینه نگهداری فضاهای سبز و گیاهان 

از فعالیت های شرکت دانش بنیان پایامنظر زنده رود است.
وی ادامه داد: در بخش تولید چمن تحقیقات چندین ساله 
دکتر اعتمادی به عنوان محصــول دانش بنیان چمن بومی 
بانام چمن آفریقایی ژنوتیپ ۸۸ کم نیــاز به آب در چهل و 
هشتمین رویداد ایده شــو با موضوع محیط زیست و منابع 
طبیعی موفق به دریافت لوح تقدیر طرح ویژه رفع چالش های 

زیست محیطی اصفهان شد.

یک بام و دو هوای فیلترشکن ها

تولید بومی چمن آفریقایی با مصرف آب یک پنجم چمن های معمولی
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پيامك طنزآميز از معضلات اجتماعي 
و فرهنگي جامعه امروز است كه با رشد 
شبكه هاي اجتماعي تلفن همراه اين 
روزها پررنگ تر شده است. بسياري از 
مردم اين جوك ها را به قصد سرگرمي 
و خنده بين همديگر رد و بــدل مي كنند. درحالي كه اين كار 
آســيب هاي اجتماعي و فرهنگي به دنبال دارد. ايران در همه 
دنيا به يكدســتي باوجود اقوام گوناگون شــهره  است، تنوع 
اقوام ايراني و صميميت آنان حتــي از نظر كارلوس كيروش، 
مربي تيم فوتبال ايران هم پنهان نمانده است تا جايي كه در 
مصاحبه تلويزيوني گفت: اين صميميت جالب ترين چيزي بود 

كه در طول زندگي خود در ايران ديده ام. 

شخصيت را با پيامكي به تصوير نكشيم
دانشــجوي يكي از دانشگاه هاي بزرگ كشــور در اين زمينه 
مي گويد: رواج اين پيامك ها در جامعه باعث شــده است ،در 
دانشگاه جرات گفتن اينكه از كدام شــهر آمده اي را نداشته 
باشيد. كافي اســت اسم شــهرت را به زبان بياوري، به دنبال 
آن ترســيم تصوري از تو در ذهن شــنوندگان است. من در 
فلان شــهر ايران به دنيا آمده ام، افتخار بزرگم اين اســت كه 
ايراني هســتم و اين از همه چيز مهم تر است اما آيا هم وطنان 
من هم اين باور و اعتقاد را دارند؟ اين دانشجو ادامه مي دهد: 
اين مشكل فرهنگي ريشه اي عميق گســترانده است اكنون 
تنها عامه مردم نيســتند كه گرفتار اين موضوع اند در برخي 
موارد حتي اســاتيد دانشــگاه، فرهنگيان و قشر نخبه ما هم 
رواج دهنده اين تفكر غلط هســتند. اين دانشــجو ادامه داد: 
هم صداوسيما و هم رســانه ها و هم قشر فرهنگي و اجتماعي 
در قبال اين مشــكل موظف به رسيدگي هســتند و نبايد با 
 بي توجهي به حل آن تا جايي آن را بــه پيش ببريم كه ديگر 

حل شدني نباشد. 

جامعه شناسان چه مي گويند؟
امان ا... قرايي مقــدم، نگاه حاكم بر ســازندگان پيامك هاي 
توهين آميز به اقوام را نگاهي خودخواهانه دانست كه بايد آن 
را پاك كرد. قرايي مقدم گفت: اگــر اين معضل اجتماعي كه 
خيلي بزرگ هم اســت حل و براي آن چاره اي درنظر گرفته 

نشود، مشــكلات بزرگ تري پيش خواهد آورد. قرايي مقدم 
ادامــه داد: در هــر جامعه اي بســترها بــراي ورود فرهنگ 
بيگانــه و عقايد متفاوت بــا عقايد آن جامعــه وجود خواهد 
داشت كه ممكن است خوب باشــد يا بد اما كار عمده ما بايد 
غربالگري و انتخــاب بهترين ها از اين تــازه واردات فرهنگي 
باشد. اين استاد دانشگاه گفت: متاســفانه در كشور ما تلاش 
ويژه بــراي اين امر صورت نگرفته اســت و بــا ورود فرهنگ 
غربي به كشــور در برخي موارد فرهنگ قومي و بومي ناديده 
 گرفته شده اســت. پيامك هاي  توهين آميز نمونه اين ضربه 

فرهنگي است. 
تلاش ما براي حــل اين معضل اجتماعي بايد بر اين اســتوار 
شود كه در فرهنگ سازي تك بعدي نباشــيم. در فرهنگ ما 
بايد جاي پاي تمام اقوام و شهر هاي ايراني باشد نه يك قوم يا 

يك شهر خاص. 
يكي از دانشــجويان كارشناسي ارشــد تاريخ در اين زمينه 
مي گويد: سر كلاس يكي از اساتيد بزرگ تاريخ نشسته بوديم 
كه حرف از برگزاري همايــش اقوام ايراني كه در دانشــگاه 
در حال برگزار شــدن بود، به ميان آمد اســتاد گفت: آرزوي 
بزرگ من اين اســت كه از اقوام ايراني باشم. پس از اين همه 
سال آشنايي با شــهر ها و قوميت هاي مختلف ايراني اصالت 
آنها براي من بســيارجالب اســت.  مهمان نوازي، صميميت، 
 صداقت و يكرنگي آنان نشان از اصالتي چندين هزار ساله دارد. 
ايــن اســتاد تاريــخ ذكــر كــرد: كاش مــن هــم از اقوام 
ايرانــي بــودم، حســرت ايــن آرزو را هميشــه داشــته ام 
 و ســپس از دانشــجويان خواســت كــه او را بــه محــل 

همايش ها ببرند. 
به گفته اين دانشجو هنوز هم در ذهن من سخن دكتر شعباني 
جلوه گر است و تعجب مي كنم در حالي كه مرد بزرگي چون 
اين استاد دانشگاه تعلق داشــتن به اقوام ايراني را يك افتخار 
مي داند، سازندگان اين پيام ها ســعي دارند اقوام ايراني را به 
حاشيه ببرند. وي افزود: توهين به شهر ها و اقوام ايراني و ناديده 
گرفتن مشــخصه هاي فرهنگي آنان، ناديــده گرفتن تاريخ 
چندين و چند ساله آنان است .ارزش هاي فرهنگي اقوام ايرانی 
چون بخشش، شــجاعت، فداكاري، وفاداري،  مهمان نوازي، 
انسان دوستي و... براي همه كساني كه با اين قوميت ها سروكار 

دارند، چيز غريبي نيست. 
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كلماتي از جنس رنجش

سبک زندگي

اواخــر خردادماه، مشــاور وزيــر راه و 
شهرســازي به زنان بي سرپرست وعده 
واگذاري مسكن با شرايط آسان را داد. 
سودابه احساني، اظهار كرد: چه در طرح 
مســكن اجتماعي و چه در طرح جامع 
مسكن مديران، شرايط سهل تري براي دستيابي زنان سرپرست 
خانوار به مسكن برنامه ريزي شده است كه زمان اعلام آن روشن 

نيست. 
در تاريــخ 1394/5/10 نيــز معــاون امــور زنــان و خانواده 
رئيس جمهوری هم با توجه به اين مشــكل بزرگ در كشــور در 
مجلســي با زنان كارآفرين، از حمايت ويژه از زنان بي سرپرست 
و بيكار كشور خبر داد و گفت: بايد به فكر اشتغالزايي براي زنان 
بي سرپرست باشيم كه درحال حاضر 82 درصد آنها شغلي ندارند 
و علاوه بر اين بر وظيفه دولت در رابطه با مشكلات زنان را تاكيد 
كرد. اينكه اين وعده ها و خبر هاي خوب چه زمان عملي مي شود، 

روشن نيست. 
زنان پس از مرگ شوهرانشان يا طلاق و جدايي از آنها خودشان 
مسئوليت اداره زندگي و خرج فرزندانشان را به عهده مي گيرند. 
بيشــتر مواقع آنها درحالي زندگي مي كنند كه مســكن و خانه 
مشخصي ندارند و مجبورند با كرايه هاي سنگين ساعت ها بيرون 
از خانه كار كنند و خانه داري و تربيت فرزندانشان را نيز در كنار آن 
بر عهده داشته باشند. سنگيني اين همه كار واقعا پشت يك مرد را 
هم خواهد شكست، چه برسد به يك زن كه هم از نظر جسمي و هم 
از نظر روحي، توان كمتري نسبت به مردها دارد. البته اين به معناي 
ناتواني آنها نيست. بسياري از زنان سرپرست حتي از مردان هم 
بهتر امور خانواده را اداره مي كنند. مشكل اين جاست كه بسياري از 
اين زنان شغلي ندارند و بيكار و بي سواد هستند. ساعت هاي كاري 
زياد، تربيت فرزندان، خانه داري، كرايه هاي سنگين، حقوق هاي 
كم و مخارج زياد تنها گوشه اي از نياز هاي مادي اين زنان است؛ 

نياز هاي عاطفي و روحي شان كه بماند. 
ليلا40 سالش است و 3 سال است كه به دور از همسر و دخترش 
زندگي مي كند. 3 ســال پيش در اثر سكته مغزي همسرش فلج 
و توان هرگونه كاري از او گرفته شــد. از آن زمــان تا اكنون ليلا 
براي اينكه بتواند هزينه هاي دختر و همسرش را تامين كند، در 

خوابگاهي به دور از آنها به سر مي برد.
 تا قبل از آن، آنها اجاره نشين بودند اما پس از آن به دليل بيماري 
همسرش ديگر پول كرايه كافي براي اجاره خانه نداشتند. از طرف 
ديگر هم با حقوق ناچيزي كه مي گيرد، خرج مدرسه و شوهرش 
را به ســختي تامين مي كند. بزرگ ترين دغدغه ليــلا، دوري از 
دخترش فاطمه است كه نزد يكي از اقوامش به سر مي برد. از طرفي 
همسرش هم نزد پدر و مادرش زندگي مي كند. يك خانواده كه 
به ظاهر خانواده اند اما به واقــع از لذت زندگي در كنار هم محروم 

هستند. 

 در حسرت تنها يك اتاق
ليلا گفت: با اينكه كار در رســتوران در ساعت هاي طولاني برايم 

خسته كننده و آزار دهنده است، اما دوري از همسر و دخترم بسيار 
بدتر از اين مرا آزار می دهد. وی گفت: كاش تنها يك اتاق كوچك 
و يا فقط يك جايي بود كه من مجبور به زندگي در خوابگاه نباشم. 
خواهر و برادرانم در بســياري مواقع از نظر مــادي به من كمك 
مي كنند؛ اگر خانه اي براي اسكان داشــتيم ، نگران هزينه هاي 

ديگر زندگي ام نمي شدم. 
وي گفت: كرايه خوابگاه 250 تومان و حقوقم 700 تومان است كه 
در ماه 450 تومان برايم باقي مي ماند. 50 تومان آن پول رفت وآمد 
داخل شهري ام و 150 تومان هم خرج خودم در خوابگاه مي شود 
و ســر ماه براي من 250 باقي مي ماند كه براي دختر و همسرم 
مي فرســتم. ليلا گفت: با اين وجود من هرگز نمي توانم به اينكه 
روزي بتوانم خانه و مسكني كرايه كنم، دلخوش باشم. وي گفت: 
وقتي به زندگي ام نگاه مي كنم، مي گويم تنها با يك معجزه ممكن 

است من بار ديگر با همسر و فرزندم در كنار هم زندگي كنيم. 
ليلا ادامه داد: وام مسكن هم نياز به ضامن دارد و من هم كسي را 
ندارم كه بتواند براي من ضمانتي كند. او اظهار كرد در اين زمانه 
براي مردها هم ضامن پيدا نمي شود چه برسد به من كه يك زنم 
و هر كسي راضي نمي شــود يك زن بي سرپرست را كه مي داند 

مشكلات مادي بسيار دارد، ضمانت كند. 

 حرم مطهر سرپناهم شده است
فاطمه مي گويد: 50 سالش است و چند سال است كه همسرش 
فوت شده است. اكنون اسباب و وسايل خانه اش در خيابان است 
و خود با فرزندانش در حرم مطهر حضرت معصومه به سر مي برند. 
شــب ها بيداري در حرم و ســخت تر از همه ديدن ســرگرداني 
فرزندانش ديوار تحمل او را شكسته است. او گفت: صاحبخانه مرا 
به دليل تاخير در پرداخت اجاره خانه از آنجا بيرون كرد و من هم كه 
پولي براي رهن و اجاره از خود ندارم، چاره اي جز اسكان در حرم 
حضرت معصومه براي خود نديدم. وي گفت: آرزوي بزرگ من از 

حضرت معصومه پايان اين آوارگي است.

 اشتغال؛ مهم ترين نياز زنان بي سرپرست
دكتر اشــرف بروجردي، معاون اجتماعي سابق وزارت كشور و 
كارشناس حوزه زنان، درباره وعده هاي دولت به زنان بي سرپرست 
و راه حل تسريع در عمل به اين وعده ها، گفت: دولت بايد بحث 
مسكني كه به زنان شاغل وعده داده است را به بحث اشتغال آنان 
گره بزند. وي افزود: درواقع بايد اشتغال زنان در اولويت كار دولت 
قرار بگيرد. دادن تسهيلات و امكانات شغلي به زنان بي سرپرست 
و فراهم كردن بسترهاي شغلي براي رسيدن آنها به خودكفايي و 
استقلال از دولت بسيار مهم است. بروجردي ادامه داد: دادن وام 
با شرايط آسان و ارزان و ايجاد امنيت شغلي، از وظايف مهم دولت 

در باب مشكلات زنان بي سرپرست است. 

 شهرداري بايد به زنان بي سرپرست مسكن بدهد
اين اســتاد دانشــگاه در ادامه ايــن بحث كه بعضــي از زنان 
بي سرپرســت به علت نداشــتن جا و مكان در خيابان ها، آواره 

مي شوند، گفت: در همه جاي دنيا دولت موظف به دادن مسكن 
به مردم است. درباره زنان بي سرپرست هم شهرداري وظيفه دارد 
به جاي ساخت و ساز، به دادن مسكن با اجاره ارزان به آنها بپردازد. 

دولت هم بايد به شهرداري ها در اين مورد تاكيد كند. 
طبق سرشماري عمومي و نفوس مسكن سال 1390 2 ميليون و 
548 هزار و 72 زن سرپرست خانوار در كشور وجود دارند كه تنها 
48 درصد آنها زير چتر حمايت سازمان بهزيستي و كميته امداد 
هستند. تعداد اين زنان روزبه روز در حال افزايش است به طوري 

كه گفته مي شود روزانه 160 نفر به شمار آنها اضافه مي شود. در 
ميان اين زنان حدود 82درصد به لحاظ اقتصادي غيرفعال و تنها 
18 درصد شاغل هستند. در روز گذشته شهيندخت ملاوري، 
از كاهش ساعت كاري زنان و بررســي آن در صحن مجلس در 
هفته آينده خبر داده كه اميدوارم عملي شود تا شايد اندكي از 

مشكلات كساني مثل ليلا را كاهش دهد. 
طبق گفتــه رئيــس ســازمان بهزيســتي كشــور، در حال 
حاضر رشــد زنان سرپرســت خانــوار به 55 درصد رســيده 

اســت. انوشــيروان محســني بندپي اظهــار كــرد: تعــداد 
 زنــان سرپرســت خانــوار در ســال 1370، يــك ميليون و
 200 هزار نفــر و در ســال 1385، يك ميليــون و 600  هزار 
نفر بوده اســت. اين آمار در ســال 1390 به بيش از 2 ميليون 
 و 500 هــزار نفــر افزايــش يافــت كه نشــان دهنده رشــد
 55 درصدي شمار اين قشر آسيب پذير است. وي در ادامه بيان 
كرد: قصد دولت يازدهم اين اســت كه اين قشر آسيب پذير را 

حمايت كند. 

»كسبوكار«ازوضعيتزنانسرپرستخانوارگزارشميدهد

 درحسرت سرپناه و شغل
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کشاورزي

معاون وزيــر جهاد كشــاورزي گفت: فاصلــه توليد 
كشــاورزان مــدرن و معمولي بســيار زياد اســت؛ 
به گونه اي كه در شــرايط مشابه، كشــاورزان پيشرو 
9 تا 10 تن گنــدم در هكتار توليــد مي كنند اين در 
حالي اســت كه اين رقم در كشــاورزان معمولي دو 
 تا سه تن اســت. اســكندر زند در مراسم اختتاميه هشــتمين جشنواره ملي 
دو سالانه رســانه هاي ترويجي كشاورزي، كشــاورزي را محور و ستون اصلي 
امنيت غذايي برشمرد و با تاكيد بر اهميت برخورداري از امنيت غذايي اظهار 

كرد: دستيابي به امنيت غذايي در گرو نوع نگاه به كشاورزي است. 

  سرمايه گذاري در كشاورزي كمتر از حد انتظار است
وي با تاكيد بر اينكه وضعيت كشاورزي در شرايط كنوني به گونه اي است كه 
سرمايه گذاري در آن كمتر از حد انتظار است، گفت: بخش كشاورزي از رونق 
مورد نياز براي تامين امنيت غذايي برخوردار نيست و براي رونق گرفتن علاوه 
بر سرمايه گذاري و توجه، به عزم ملي نياز دارد. زند يكي از راه هاي رونق بخش 
كشاورزي را افزايش بهره وري دانست و گفت: لازمه ارتقاي بهره وري، ارتقاي 

سطح دانش و اطلاعات كشاورزان است. 

  توليد 10 تن گندم در هكتار توسط كشاورزان پيشرو
معاون وزير جهاد كشاورزي در ادامه اشــاره اي هم به فاصله توليد كشاورزان 
پيشرو و معمولي داشــت و افزود: با وجود برخورداري از آب، زمين و امكانات 
يكســان، فاصله توليد اين دو طيف كشاورزان زياد اســت؛ به عنوان مثال در 
شرايط مشابه، كشاورزان پيشرو 9 تا 10 تن گندم در هكتار توليد مي كنند اين 

در حالي است كه اين رقم درباره كشاورزان معمولي 2 تا 3 تن است. 

باغدارانمدرن7برابربيشترتوليدميكنند
وي بــا تاكيــد بــر اينكــه كشــاورزان نمونــه در بخــش زراعــت 
ديگــر  بــر  برا  7 باغــات  بخــش  در  و  توليــد  متوســط  بــر  برا  3 
كشــاورزان توليد دارند، بر لــزوم برنامه ريزي براي افزايــش بهره وري بخش 
كشــاورزي تاكيد كرد و كم كردن فاصله بين كشــاورزان پيشــرو و معمولي 
 را در گــرو ســرمايه گذاري و برنامه ريزي در راســتاي ارتقاي ســطح دانش 

كشاورزان دانست. 

  اهميت انتقال دانش به كشاورزان
زند با بيان اينكه علم و دانش مورد نياز براي برون رفت كشاورزي از مشكلات 
فعلي در كشــور وجود دارد، گفت: در اين خصوص انتقال دانش به كشاورزان 
از اهميت زيادي برخوردار است و اين انتقال دانش در قالب يك كلاس درس 

نخواهد گنجيد، چراكه كشاورزان در عرصه هاي وسيع با سطح اطلاعات، سواد، 
امكانات و اقليم هاي متفاوت فعاليت دارند. وي با بيان اينكه ظرفيت هاي خيلي 
خوبي براي پرداختن به بخش كشــاورزي وجود دارد، خواســتار سوق يافتن 

نويسندگان، فيلم سازان و كارگردانان به حوزه كشاورزي شد. 

  يك شبكه تلويزيوني مستقل مطالبه اصلي كشاورزان است
معاون وزير جهاد كشــاورزي مطالبه اصلي كشــاورزان و جامعه كشاورزي از 
مسئولان كشور را حداقل داشتن يك شبكه مســتقل تلويزيوني دانست. زند 
از آغاز پياده سازي طرح نظام ترويج در 4 اســتان كشور خبر داد و گفت: يكي 

از استان هاي محل اجراي اين طرح به لحاظ پيگيري ها و اهميت آن در بخش 
كشاورزي، اســتان كرمانشــاه خواهد بود. وي افزود: بر اســاس اين طرح بنا 
 داريم تمامي عرصه ها را پهنه بندي كرده و دانش و اطلاعات را متناسب به آن 

پهنه ببريم. 

معاون وزير كشاورزي اعلام كرد

توليد7 برابری باغداران مدرن

وزير جهاد كشــاورزي ضمــن تاكيد بر اينكــه وزارت 
جهــاد كشــاورزي برنامــه اي بــراي افزايــش قيمت 
محصولات كشــاورزي ندارد، از اعمال محدوديت براي 
واردات برنج و شــكر خبــر داد و اعلام كرد: با اســتفاده 
 از ابزار تعرفه اي، قيمــت برنج وارداتي را بــا برنج ايراني

 هم طراز مي كنيم. 
محمود حجتي درباره وضعيت قيمت گذاري محصولات كشاورزي در راستاي بخشنامه 
اخير ابلاغ شده، اظهار كرد: برنامه اي براي افزايش قيمت محصولات كشاورزي نداريم 
و اگر نيازي به افزايش قيمت محصولاتي مانند تخم مرغ، گوشت مرغ، گوشت قرمز و... 
باشد بايد به صورت موردي در جلسه ستاد تنظيم بازار بررسي و تصميم گيري شود. 
وي همچنين درباره واردات شكر و برنج افزود: با توجه به ميزان توليد و ذخاير موجود 
شكر، در سال جاري وارداتي از اين محصول نداشته ايم اما با توجه به نياز سالانه 600 
هزار تني كشور براي تامين ذخاير استراتژيك و باقيمانده نياز داخلي، برنامه ريزي براي 
واردات اين محصول در دستور كار قرار دارد. وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: حدود 300 
هزار تن واردات شكر از سوي شركت بازرگاني دولتي انجام مي شود كه در اين راستا 
كارخانه هاي توليدكننده اين محصول به نسبت ميزان توليد خود مجوز واردات را از 
وزارت جهاد كشاورزي دريافت مي كنند. حجتي با بيان اينكه واردات شكر مانند گذشته 
 آزاد نيســت، گفت: از اين پس واردات شكر و ديگر محصولات استراتژيك مانند برنج
 بر اســاس نياز داخلــي و با نظــر وزارت جهاد كشــاورزي انجام خواهد شــد. وي 
تصريح كرد: در زمينه ثبت ســفارش براي واردات محصولات كشاورزي مشكلاتي 
وجود دارد كه در ايــن زمينه اصلاحيه اي بــه هيات دولت ارســال كرديم، چرا كه 
 زمان و ميزان نيــاز به واردات محصول بايد بر اســاس نظر وزارت جهاد كشــاورزي

 صورت گيرد. وزير جهاد كشــاورزي اظهار كــرد: در حال حاضر بــراي واردات هر 
محصول به كشــور با نظــر وزارت صنعت، معــدن و تجارت ميزان آن مشــخص 
مي شــود و تا 18 ماه ثبــت ســفارش واردكنندگان قابــل تمديد اســت اما براي 
محصولات كشــاورزي نهايتا فرصتي حدود سه ماه براي ثبت ســفارش و يك تا دو 
 ماه براي تمديد آن كافي اســت و بايد زمان ثبت ســفارش محصولات كشــاورزي 

كاهش يابد. 

   اعمال محدوديت براي واردات برنج
وي گفت: درباره برنج نيز چنين برنامه ريزي اي در وزارت جهاد كشاورزي وجود دارد كه 
بتوانيم ضمن تنظيم ثبت سفارش و زمان تمديد آن، با توجه به نياز كشور واردات برنج 
داشته باشيم و امسال بر اساس آخرين آمار موجود، حدود 240 هزار تن برنج به كشور 
وارد شده كه مربوط به ثبت سفارش هاي گذشته بوده است. وزير جهاد كشاورزي افزود: 
درباره برنج نيز تمهيداتي در حال انجام است كه بتوانيم برنج خارجي را به قيمتي نسبتا 
هم طراز با برنج داخلي وارد كنيم تا به بازار برنج ايراني آسيب وارد نشود. حجتي با بيان 
اينكه فاصله توليد تا عرضه محصولات كشاورزي و تفاوت قيمت آن زياد است، گفت: 
براي كوتاه كردن اين فاصله از توليد تا مصرف همواره نگراني وجود داشته و براي برطرف 
كردن آن بايد در زمينه فرآوري، بسته بندي و عرضه مستقيم محصولات كشاورزي از 
طريق تعاوني ها اقدامات لازم صورت گيرد. وي اظهار كرد: در زمينه عرضه مستقيم 
محصولات كشاورزي اقداماتي انجام شده تا بتوانيم به گونه اي برنامه ريزي كنيم كه 
تعاوني هاي توليد و توليدكنندگان به صورت مستقيم محصولات خود را در بازارهاي 
تعيين شده عرضه كنند كه البته به صورت آزمايشي در چند نقطه اجرا شده كه مي توان 

به عرضه مستقيم محصولات كشاورزي در كردستان اشاره كرد. 

   نگراني از نظر آنفلوآنزاي طيور وجود ندارد
وزير جهاد كشــاورزي در رابطه با آخرين وضعيت كشور از نظر بيماري آنفلوآنزاي 

طيور گفت: اين بيماري در مرغ هاي خانگي يكي از مناطق اســتان مازندران بروز 
پيدا كرد كه دستگاه هاي مســئول مانند سازمان دامپزشــكي و توليدكنندگان 
عكس العمل وحساســيت به موقع و مناســبي نشــان دادند و بر اساس وظايف 
بين المللي، سازمان دامپزشكي شيوع اين بيماري در اين منطقه از استان مازندران 
را به سازمان جهاني بهداشــت دام اعلام كرد. وي گفت: در حال حاضر با توجه به 
اقدامات انجام شــده و اعلام سازمان دامپزشكي به ســازمان جهاني بهداشت دام 
مبني بر پاكسازي كشــور از نظر آنفلوآنزاي طيور، هيچ نگراني درباره اين بيماري 
در كشــور وجود ندارد. وزير جهاد كشاورزي اعلام كرد: ســالانه حدود 3 ميليون 
تن برنج در كشور مصرف مي شــود كه هم اكنون توليدي در حدود 2 ميليون تن 
 در كشــور وجود دارد و به حدود 800 هزار تا يك ميليون تــن واردات نيازمنديم. 

وي اضافــه كــرد: در ســال 1392 بيــش از 2 ميليــون تــن برنج به كشــور 
وارد شــد كه هنوز ســايه آن بــر بــازار برنج وجــود دارد اما ســال گذشــته 
 مــازاد واردات ايــن محصــول را نداشــتيم و حــدود 900 هــزار تــن برنج به 

كشور وارد شد. 

  نياز 3000 ميليارد توماني براي اجراي سيستم هاي آبياري نوين
حجتي اظهار كــرد: دولت و مجلس توجــه جدي به اجراي سيســتم هاي نوين 
آبياري در اراضي باغي و زراعي كشــاورزي دارند و در حال حاضر اعتباري بالغ بر 
هزار ميليارد تومان از محــل حوادث در اختيار وزارت جهاد كشــاورزي قرار داده 
شــده و رديف بودجه اين وزارتخانــه 300 ميليارد تومان به آبياري تحت فشــار 

اختصاص داده شده است. وزير جهاد كشــاورزي ادامه داد: مشكلي كه در زمينه 
اجراي سيســتم هاي آبياري نوين وجود دارد، عدم تحقــق و تخصيص اعتبارات 
 مصوب است. چرا كه دولت هم اكنون با مشكل كاهش درآمدهاي خود مواجه است

 اما در عين حال در تلاشــيم بتوانيم منابع لازم را براي اجراي اين قانون دريافت 
كنيم. وي گفــت: حدود 4 ميليون هكتــار از اراضي باغي و زراعي كشــور نياز به 
اجراي سيســتم هاي نوين آبياري تحت فشــار دارند كه با توجه به وظيفه مندي 
دولت براي كمك بــه كشــاورزان در اجراي اين طــرح و پرداخــت 85 درصد 
هزينه اجراي سيســتم هاي آبيــاري نوين به اعتبــاري بالغ بــر 3000 ميليارد 
 تومان نياز داريــم در حالي كه تاكنون نيمــي از اين اعتبار بــراي اين طرح ها به

 تصويب رسيده است. 

وزير جهاد كشاورزي خبر داد 

برنج خارجي هم قيمت برنج ايراني مي شود
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اداره کل استاندارد چهارمحال وبختیاری دو 
ســال متوالی رتبه نخست جشــنواره شهید 

رجایی را کسب کرد 
مهدی پژوهش در نشست خبری با اصحاب 
رســانه چهارمحال و بختیاری گفت:۲۲ مهر 
ماه روز جهانی اســتاندارد نامیده شده است 
که این روز از سوی ۱۶۹ کشور جهان گرامی 

داشته می شود.
مدیرکل اســتاندارد چهارمحال و بختیاری 
اظهارداشــت :اداره کل اســتاندارد در زمینه  
امنیت آسانســورها، وســایل بازی پارک ها 
و خالص فروشــی به ویژه در حوزه شــیرینی 
فروشی ها ورود کرد همچنین درشهرستان 
شهرکرد خالص فروشی شــیرینی به صورت 
کامل اجرا و متخلفان بــه تعزیرات حکومتی 

معرفی شدند.
وی بیان کرد: پنج واحد خدماتی از جمله خانه 
سالمندان، کودکستان ها و پیش دبستانی ها، 
اتاق مادر و کودک، هتــل  و هتل آپارتمان ها 
مشمول استاندارد اجباری شدندو ۱۵ واحد 

دیگر در دستور کار قرار دارد.
پژوهــش تصریح کرد:اگر واحدی مشــمول 
استاندارد اجباری باشد اما استانداردها را در 
جهت کیفیت کالا رعایت نکند، به کمسیون 
ماده ۴۲ ارجاع و با آن ها برخورد می شود، به 
طوری که از ابتدای امسال تاکنون سه جلسه 
برگزار و ۱۴ مورد پرونده بررسی شده است که 
از این تعداد ۱۲ پرونده با جریمه ۶۰۰ میلیون 
ریالی در حوزه صنایــع غذایی، یک پرونده با 
جریمه ۹۰۰ میلیــارد ریالی در حوزه صنعت 
ساختمان و یک پرونده مربوط به مکانیک و 
فلز شناسی بوده که جریمه این واحد تذکر و 

اخطار بوده است.
مدیرکل اســتاندارد چهارمحال و بختیاری 
اظهارداشــت: نظارت سازمان اســتاندارد از 
واحد هــای تولیــدی و عرضــه بــه صورت 
نامحســوس انجام و نمونه گیــری به صورت 

پلمپ شده به آزمایشگاه ها ارسال می شود.
وی خاطرنشــان کرد:وظیفه هایی از ســوی 
ســازمان اســتاندارد ایران برای ادارات کل 
استان ها مشخص شــده است که چهارمحال 
و بختیاری در زمینه عمل به این وظایف جزو 
۱۰ استان برتر کشور بوده همچنین اداره کل 
استاندارد استان طی دو ســال متوالی رتبه 

نخست جشنواره شهید رجایی را کسب کرد.
پژوهش خاطرنشــان کرد: امسال تاکنون حدود 
۳۵۰ مورد بازرسی از تجهیزات تفریحی در سطح 
استان صورت گرفته که حدود ۶ مجموعه به دلیل 
توجه نکردن به تذکرات در راستای استانداردسازی 
به دادگاه ارجاع شدند که جریمه ها از ۶ ماه حبس تا 

پرداخت نقدی را شامل می شود.
مدیرکل استاندارد چهارمحال و بختیاری در 
خصوص نظارت بر واحدهای تولیدی سوسیس 
و کالباس افزود:دو واحد تولیدی سوسیس و 
کالباس در استان وجود داشت که یک واحد 
تعطیل و یک واحد فعال اســت که نظارت ها 

دقیق وبه جد انجام می شود.

بیش از شــش هزار مصرف کننده 
جدید در نیمه اول ســال جاری از 

نعمت گاز طبیعی برخوردار شدند

سید محســن موســوی: مدیرعامل شرکت 
گازاســتان مرکزی گفت: تعداد شش هزار و 
۶۵۶ مصرف کننده جدید در نیمه اول ســال 
۱۴۰۳، از نعمت گاز طبیعی بهره مند شدند 
و شعله های آبی، گرما بخش زندگی شان شد.

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
مرکزی، مهــدی کمال آبــادی فراهانی مدیر 
عامل شرکت گاز اســتان مرکزی گفت: تعداد 
شــش هزار و ۹۲ مصرف کننــده گاز طبیعی 
در  بخش خانگــی و ۴۶۹ مصــرف کننده در 
بخش عمومــی و ۹۵ مصرف کننــده جدید 
در بخش صنعتــی به مصرف کننــدگان این 
شــرکت اضافه و در مجموع تعداد شش هزار و 
۶۵۶  مصرف کننده گاز طبیعی در بخش های 
 مختلف در نیمه اول ســال جاری از نعمت گاز 

بهره مند گردیدند.

هیات فوتبال مازندران به 
اتفاقات رخ داده در چالوس 
واکنش نشــان داد و اعلام 
کرد اجــازه نخواهیم داد 
شخصیت فوتبال مازندران 

خدشه دار شود.
در پی اتفاقات ناخوشــایند رخ داده در پایان دیدار 
تیم های نیکاپارس چالوس و پیروزی شمال ساری 
از سری رقابت های هفته هشتم لیگ برتر زیر ۲۰ 
سال استان که در ورزشگاه تجن کلا چالوس برگزار 

شد، هیات فوتبال مازندران بیانیه ای صادر کرد.
در این بیانیه آمده است:

ورزش، وسیله ای است برای پرورش جسم و روح. 
ورزشکار باید پاک باشد، هم از لحاظ اخلاقی، هم 

از لحاظ نیت و انگیزه. این روحیه پهلوانی که ما در 
تاریخ خودمان داشته ایم، باید حفظ شود. )بخشی از 
بیانات حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب 
اسلامی در تاریخ ۱۷ اردیبهشت ۱۳۸۱ و در دیدار با 

جمعی از ورزشکاران و مدال آوران(
هیات فوتبــال مازندران اتفاقات ناخوشــایند رخ 
داده در پایان دیدار تیم هــای نیکاپارس چالوس و 
پیروزی شمال ساری که روح جامعه ورزش و به ویژه 
خانواده فوتبال را آزرده، به شدت محکوم کرده و به 
دلیل اتفاقات پیش آمده از تمامی ورزش دوستان 

عذرخواهی می کند.
درگیری صــورت گرفته در پایان دیــدار و دربین 
هواداران دو تیم رقم خورد که نیاز به مدیریت بهتر 
از ســوی هر دو تیم و عوامل برگزاری مسابقات را 

داشته است.
پس از تصاویر جدید منتشــر شــده در خصوص 

درگیری این دیدار کمیته انضباطی هیات فوتبال 
مازندران با برگزاری جلســه فوری در تاریخ هفتم 
مهرمــاه، آرا انضباطی دیدار تیم هــای نیکاپارس 
چالوس و پیروزی شمال ســاری در لیگ برتر زیر 
۲۰ سال فوتبال مازندران را به شرح ذیل صادر کرد:

یاســین رمضانپور تماشــاگر منتســب بــه تیم 
پیروزی شــمال ســاری به دلیل نقض اصول کلی 
رفتار،تحریک به نفرت و خشــونت و پرخاشگری 
کلامی و رفتاری به ۱۲ ماه محرومیت از حضور در 

کلیه ورزشگاه های فوتبال محکوم می شود.
جبیر تقی زاده سرمربی تیم پیروزی شمال ساری به 
سه جلسه محرومیت از همراهی تیم خود محکوم 

شده است.
همچنین تیم های زیر ۲۰ ســال پیروزی شــمال 
ســاری و نیکاپارس چالوس هر کدام به دو جلسه 

محرومیت از حضور تماشاگران محکوم می شوند.
هیات فوتبــال مازندران بــه هیچ عنــوان اجازه 
خدشه دار کردن شــخصیت فوتبال استان زیبای 

شــمالی را به هیچ فردی نخواهد داد و به شدت با 
اتفاقاتی از این دست قاطعانه برخورد می کند.

واکنش هیات فوتبال مازندران به اتفاقات چالوس؛

اجازهخدشهبهفوتبالمازندرانرانمیدهیم

حق مسکن، یکی از حقوق اساســی هر فرد در جامعه محسوب 
می شود، اصل ۳۱ قانون اساســی بر این امر تصریح داشته و به 
خصوص در مورد اقشار نیازمندتر بر اجرای آن تاکید کرده است. 

در همین راستا و در شهرستان اردبیل، شهرک شهید سلیمانی 
برای ساخت ۱۵ هزار  واحد مســکن در قالب طرح نهضت ملی 
پیش بینی شده که عملیات احداث ۱۲ هزار و ۹۶۰ واحد در این 

شهرک، مراحل نهایی خود را سپری می کند.
از آنجائیکه تحویل واحدهای مسکونی طرح نهضت ملی مسکن 
نیازمند اجرای زیرساخت های مورد نیاز است، تامین برق مورد 
نیاز آن، یکی از اولویت های اساســی تکمیل شــهرک  شهید 
سلیمانی بشمار می رود که در همین راستا، همگام با پیشرفت 
فیزیکی این پروژه و شمارش معکوس برای اتمام آن، مراسم آغاز 
عملیات احداث شبکه برق شهرک شهید سلیمانی مسکن ملی 

اردبیل با حضور مقامات استانی برگزار شد.
استاندار اردبیل در بازدید از شهرک شهید سلیمانی و در آیین 
گلنگ زنی احداث شبکه برق این شــهرک، اظهار کرد: احداث 
واحدهای مسکونی طرح نهضت ملی مســکن در قالب جهش 
تولید مسکن اجرایی می شود که خوشــبختانه این پروژه ها در 

اردبیل پیشرفت مناسبی داشته و برخی از واحدها تا پایان سال 
تکمیل و تحویل داده خواهد شد.

ســید حامد عاملی افزود: تحویــل واحدهــا، نیازمند تکمیل 
زیرساخت های این شهرک از جمله آب،  برق، گاز، احداث مدارس 
و مکان های تجاری و مذهبی است که عملیات اجرایی احداث 
شبکه برق آن که یکی از ضروری ترین مولفه ها برای تکمیل و 

بهره برداری آن بشمار می رود، آغاز شد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیــروی برق اســتان اردبیل در این 
مراسم با اشاره به اهمیت و تسریع در تکمیل و تحویل واحدهای 
مسکونی شهرک سلیمانی اردبیل به متقاضیان گفت: علاوه بر 
اقشار کم درآمدی که در مسکن ملی شهرک شهید سلیمانی ثبت 
نام کرده اند، تعدادی از شهروندان که تحت پوشش کمیته امداد 
و بهزیستی هستند نیز متقاضی واحدهای این شهرک هستند 
و مجموعه برق استان تمام تلاش خود را به کار خواهد گرفت تا 

شبکه برق آن در کمترین زمان ممکن عملیاتی شود. 

حسین قدیمی از احداث یکدستگاه پست فوق توزیع با ظرفیت 
۶۳/۲۰ کیلوولت خبر داد و افزود: با توجه به وسعت ۲۳۰ هکتاری 
این شهرک، علاوه بر پست فوق توزیع، تعداد ۵۹ دستگاه پست 
توزیع ۲۰ کیلوولت نیز جهت تامین برق پایدار شهرک احداث 

خواهد شد.
وی با اشاره به پیش بینی احداث ۱۹ کیلومتر خط ۲۰ کیلوولت 
شبکه فشار متوسط در این شهرک گفت: ۱۱۰ کیلومتر خط ۴۰۰ 
ولت شبکه فشار ضعیف نیز جزو برنامه های شرکت توزیع برق 

برای تامین روشنایی شهرک شهید سلیمانی می باشد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان اردبیل با اشاره 
به اختصاص ۵۰۷ میلیــارد تومان اعتبار بــرای تکمیل و بهره 
برداری از این پروژه افزود: بیش از ۳۰ درصد از اعتبار لازم برای 
این پروژه از منابع داخلی وزارت نیرو و مابقــی نیز از اعتبارات 
 مدیریت و برنامه ریزی اســتان و وزارت مســکن و شهرسازی 

تامین خواهد شد.

  ایلام-  آذر یعقوبیان : ایدون با تاکید بر اینکه چنین برنامه هایی 
در راستای مســئولیت های اجتماعی در سطح منطقه در حال 
اجرا است، تصریح کرد: تداوم خدمات رسانی به اقشار بی بضاعت 

نتیجه تعامل و همدلی تمام بسیجیان منطقه است.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتــی منطقه ایلام از 
برگزاری نهمیــن مرحله رزمایش همدلی و کمــک مومنانه با 
مشارکت کارکنان بسیجی منطقه به مناسبت هفته دفاع مقدس 

خبر داد.

پرویز ایــدون در نهمین رزمایش همدلــی منطقه که با حضور 
سرهنگ اســد کاظمی، فرماندهی بسیج قشر کارمندان استان 
و سرهنگ رئیسی فرمانده حوزه مقاومت بسیج شهید سلیمی 
ادارت کل اســتان، برگزار شــد، ضمن تبریــک تحقق وعده 
صادق ۲ افــزود: در رزمایش مذکور، به همــت پایگاه مقاومت 
بسیج شهید تندگویان و مشــارکت کارکنان بسیجی منطقه، 
 تعداد ۱۲۰بسته معیشــتی مواد غذایی تهیه و در سطح استان 

توزیع شد.

به گفته وی، بسته های معیشتی موادغذایی شامل؛ برنج، مرغ، 
روغن، رب گوجه، نمک، سویا، ماکارونی، بیسکویت و سایر اقلام 
خوراکی به ارزش تقریبی یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال جهت 

حمایت از خانواده های بی بضاعت تهیه و توزیع شد.
ایدون با تاکید بر اینکه چنین برنامه هایی در راستای مسئولیت 
های اجتماعی در سطح منطقه در حال اجرا است، تصریح کرد: 
تداوم خدمات رسانی به اقشار بی بضاعت نتیجه تعامل و همدلی 

تمام بسیجیان منطقه است.

ملیحــه عبدالعلــی زاده - تبریز ؛معــاون وزیــر و مدیرعامل 
شــرکت ملــی پالایــش و پخــش فرآورده های نفتــی ایران 

بــه همــراه مدیــر عامــل شــرکت ملــی پخــش و هیئت 
همــراه بــا هــدف بررســی وضعیــت زیرســاخت های 
 سوخت رسانی از تأسیســات انبار نفت شــهدای پخش تبریز 

بازدید کرد.
 محمدصادق عظیمی فر، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران به همراه کرامت ویس کرمی، مدیرعامل 
شــرکت ملی پخش در بازدید از تأسیسات این انبار از نزدیک با 
فرآیند تأمین و توزیع فرآورده های نفتی در گستره عملیاتی این 

منطقه آشنا شد.
عظیمی فر و هیئت همراه ضمن بازدید از تأسیســات بارگیری، 
طرح کهــاب و  آزمایشــگاه کنتــرل کیفیت با بیــان اهمیت 

سوخت رسانی مطلوب، مســاعدت و رهمنودهای لازم را ارائه 
دادند .

مدیر عامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران نیز در 
ادامه سفر جهت بررسی روند سوخترسانی از منطقه آذربایجان 

شرقی بازدید کرد.
 کرامت ویس کرمی مدیر عامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی ایران با حضور در منطقه آذربایجان شــرقی در نشســت 
صمیمی با مدیریت و مســئولین منطقه در خصوص چالشها و 

مشکلات این منطقه رهنمودهای لازم را ارائه کرد.
ناصــر راشــدی مدیــر منطقــه آذربایجــان شــرقی در این 
دیــدار بــا ارائــه گزارشــی از عملکرد ســوخت رســانی در 

حــوزه عملیاتــی منطقــه، چالشــهای موجــود در حــوزه 
 نیــروی انســانی، تاسیســات و تامیــن و توزیع فــرآورده ها 

را بیان کرد .  
مدیر عامل شــرکت در پایان ضمــن تقدیر از تلاشــهای بی 
وقفه مدیریــت و کارکنان منطقه آذربایجان شــرقی در تأمین 
و توزیع مطلوب ســوخت نســبت به توســعه زیرساخت های 
 منطقه و توجه به نیروی انســانی بعنوان سرمایه اصلی شرکت 

تأکید نمود.
بر پایه این گزارش، جلسه مشترک با مدیران و مسئولین پخش 
منطقه آذربایجان شرقی، شــرکت پالایش نفت تبریز و خطوط 

لوله و مخابرات از برنامه های این بازدید بود.

سید محسن موسوی: تیم ارزیابی متشکل از مدیر بهره برداری از 
شبکه و تصفیه خانه های فاضلاب شرکت مهندسی آبفای کشور  
و کارشناسان این مجموعه  طی دو روز حضور در استان مرکزی 
از تصفیه خانه فاضلاب در شهرهای اراک ، شازند ، ساوه ، آشتیان 

، تفرش و دلیجان بازدید کردند.
تیم ارزیابی مذکور در ادامه برنامه های خود طی جلســه ای با 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان مرکزی  ضمن ارائه 

گزارش کلی از بازدید های بعمل آمده ، شــرایط موجود تصفیه 
خانه های فلاضلاب را مناسب ارزیابی نمودند و رضایتمندی خود 

را در این رابطه ابراز نمودند.
 گفتنی اســت در ایــن بازدیــد ، از وضعیت بهره بــرداری از 
تصفیه خانه های فاضلاب استان ، نحوه ســرویس و نگهداری 
تاسیســات و تجهیــزات ، وضعیت آزمایشــگاه هــای کنترل 
کیفیــت دربخش فاضــلاب و کنتــرل کمی و کیفــی نتایج 

ورودی و خروجی تصفیه خانه های فاضــلاب  ،کنترل رعایت 
 ایمنی و بهداشــت کارکنان تصفیه خانه های فاضلاب استان ، 

بازدید به عمل آمد.
تیم ارزیاب همچنین از ویدیومتری شبکه جمع آوری فاضلاب 
در شهرستان اراک که توسط یک شــرکت دانش بنیان ارتقاء 
یافته  و از پست امداد و حوادث مناطق یک و دو این شهرستان 

اراک بازدید کردند.

  ایلام- مدیر شعب بانک رفاه کارگران با اشاره به ضرورت نصب 
دستگاههای کارت خوان بانک رفاه در فروشگاهها گفت: ۱۱ هزار 
فروشگاه در سطح اســتان طرف قرارداد بانک رفاه می باشند و 
بازنشستگان با خرید از این فروشــگاهها به صورت خودکار در 

طرح های قرعه کشی بانک رفاه قرار می گیرند.
مدیر شــعب بانک رفاه کارگران استان از شــروع ثبت نام دوره 
سوم وام های ۳۰۰ میلیون ریالی در بانک رفاه کارگران خبر داد.

حبیب درخشان نیا مدیریت شعب بانک رفاه کارگران در بیست 
و دومین جشنواره تجلیل از بازنشســتگان و مستمری بگیران 

نمونه اســتان ایلام گفت: پرداخت دو دوره وام قرض الحســنه 
۳۰۰ میلیون ریالی به حســاب بازنشسنگان محقق و همچنین 
پرداخت ۸۰ هزار فقره تسهیلات به حساب بازنشسته ها در کل 

کشور انجام گرفته است.
مدیر شــعب بانک رفاه کارگران با اشــاره به ضــرورت نصب 
دســتگاههای کارت خوان بانک رفاه در فروشگاهها گفت: ۱۱ 
هزار فروشگاه در سطح استان طرف قرارداد بانک رفاه می باشند 
و بازنشستگان با خرید از این فروشگاهها به صورت خودکار در 

طرح های قرعه کشی بانک رفاه قرار می گیرند.

درخشان نیا افزود: با اشاره به شعار سال مقام معظم رهبری در 
تحقق رونق اقتصادی افرادی که نزد بانک رفاه سپرده گذاری و در 
طرح ها مشارکت داشته باشند با سود سپرده ۳۲ درصد را دریافت 
می کنند و در این راستا موفق به تزریق سود سپرده های مردمی 
به جهت تکمیل پروژه ارغوان گستر شرکت پتروشیمی و تقویت 

صنعت استان انجام گرفت.
در پایان این مراســم با قید قرعــه به ۱۰ نفر از بازنشســتگان 
تسهیلات قرض الحسنه اهدا و از تعدادی از بازنشستگان تقدیر 

به عمل آمد.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

آغاز عملیات احداث شبکه برق بزرگترین شهرک نهضت ملی مسکن کشور در اردبیل

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام خبر داد: مرحله نهم رزمایش همدلی و کمک مومنانه در منطقه ایلام برگزار شد

بازدید معاون وزیر در امور پالایش و پخش از تأسیسات انبار نفت تبریز

بازدید تیم ارزیابی و بازرسی شبکه و تصفیه خانه فاضلاب شرکت مهندسی آبفای کشور از تصفیه خانه های فاضلاب در استان مرکزی

مدیر شعب بانک رفاه کارگران استان خبر داد: ثبت نام دوره سوم پرداخت وام قرض الحسنه ۳۰۰ میلیون ریالی بانک رفاه کارگران

خبر

استانها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اينگونه از ديگران كار بخواهيد!
در مباحــث رهبــري ســازماني، تئوري 
معروفي وجود دارد كه بــه نام »داگلاس 
مك گريگور« روانشناس معروف آمريكايي 

ثبت شده است. 
 »Y و X اين تئوري بــا عنوان »تئــوري
مي گويد كه انسان ها در رابطه با كار، اصولا 
حالت دارند؛ تئوري X فرضش بر اين است 
كه انسان ها ذاتا از كار بيزار هستند و تنبلي مي كنند. بنابراين بايد تا مي شود 

به آنها سخت گرفت تا درست كار كنند. 
تئوري Y  برعكس اين نظر را دارد و معتقد است؛ انسان ها در واقع به كار علاقه 
دارند؛ چون دوست دارند با چالش ها روبه رو شوند و آنها را حل كنند. بنابراين 

بايد كار چالش برانگيز باشد تا آنها از كار كردن خسته نشوند. 
شايد در نگاه اول به  نظر برسد كه اين تئوري را نمي توان در عمل استفاده كرد 
اما چه مدير هستيد و چه نه، به زندگي شغلي و شخصي تان فكر كنيد. احتمالا 
در برخورد با آدم هاي دور و برتان و درخواست انجام كار از آنها، جلوه هايي از 
اين نگاه افراطي و تفريطي را خواهيد يافت. برخي به نظر شما هميشه خوب 
كار مي كنند و برخي هميشه از كار فراري اند اما واقعيت ماجرا اين است كه 

آدم ها هر دو جنبه را دارند و هيچ وقت، مطلق كار و رفتار نمي كنند. 
در عمل دو مثال زير نمايشگر شيوه  برخورد مديران براي تفويض كارها به 

همكاران شان و درخواست انجام كارها از سوي آنهاست: 
الف ـ اگر اين كار را تا فردا عصر به من تحويل ندادي، خودت هم از پس فردا 

 )X صبح ديگر نيا. )تئوري
ب ـ فكر نمي كنم آدم هاي زيادي باشند كه بتوانند اين كار را ظرف يك روز 
انجام بدهند اما من به تو اطمينان و ايمان كامل دارم كه مي تواني اين كار را 

 )Y انجام بدهي. اين كار براي كل گروه ما هم مهم است. )تئوري
بسته به موقعيت و شناخت بلندمدت از فرد، لازم است يكي از دو شيوه  فوق 

را انتخاب كرد.

پيش بينی نشده ها در كسب و كار
 الف(موفقیت های پیش بینی نشده

 گاه ممكن است شما دركســب وكار خود 
به موفقيتی دســت پيدا كنيد كه انتظار آن 
را نداشــته ايد. به عنوان مثال: ممكن است 
فروشی بيش از آنكه مورد نظرتان بوده است 
 داشته باشــيد. در بيشــتر موارد موفقيت

 پيش بينی نشــده اصلا به چشم نمی آيد 
 وهيچ كس به آن توجه نمی كند وبه همين دليل نيز  هيچ كس ازآن بهره برداری 
نمی كند. موفقيت پيش بينی نشده مارا به طرح اين پرسش وادار می كند  كه 
برای انطباق موفقيت با كسب وكار، فناوری وبازارهای جديد  چه تغييرات اساسی  
برای تشكيلات موجود مناسب است؟ اگربرای اين سوالات پاسخ مناسبی بيابيم 
احتمالا  موفقيت پيش بينی نشده ارزشمندترين وكم خطر ترين منبع ايجاد  يك 
ايده خواهد بود، پس به خاطر داشته باشيد به موفقيت های خود توجه داشته 

باشيد واز آنها درجهت رسيدن  به اهداف خود بهره برداری كنيد.

 ب(شکست های پیش بینی نشده
 برخلاف موفقيت ها نمی توانيم شكست هارانپذيريم  وكمتر اتفاق می افتد كه ازآ 
نها غافل شويم.  بااين حال به ندرت شكست هارابه چشم يك فرصت نگاه می كنيم. 
وقتی فعاليتی بادقت مطالعه شده ،بادقت طراحی شده  وباجديت اجرايی می 
شود اماشكست می خورد اين نشانه وجود عواملی نهفته است كه از ديد ما پنهان 
مانده اند . پس بايد شكست را نشانه ای از يك فرصت بدانيم وآن راجدی بگيريم.

  ج(وقایع بیرونی پیش بینی نشده
 تاقبل از دهه 1970 تمام مهندسان  IBM متفق القول بودند كه   آينده از آن 
رايانه های frame Main  است. بدين ترتيب برنامه ريزی برای توليد  اين نوع رايانه 
های قوی وباسرعت زياد شروع شد  اما درست برخلاف انتظار همگان  بازی های 
كامپيوتری رونق گرفت  و سازندگان رايانه به فكر افتادند  رايانه هايی كوچك 
وقابل حمل رابسازند.اين نوع رايانه ها به  Pc  معروف شد. سوالی كه اينجا مطرح 
است  اين اســت كه  طرز برخورد مديران و مهندسان آن شركت با اين مسئله 
چگونه بوده است ؟ چرا كه آنها برای توليد مين فرم  و در اواسط كار با بازار پی سی 
روبه روشدند. مديران آی بی ام در اين باره گفته اند  كه علت توفيق اين مسئله  
اتفاقا روبه رو شدن با شرايط جديد بوده اســت  كه اصلا انتظارش را نداشته اند 
،درواقع  استقبال آنها از شرايط جديد پيش بينی نشده مهم ترين علت موفقيت 
آنها بوده است.پس هرگاه شرايطی پيش بينی نشده بوجود آيد  بهره برداری  از 

آن شرايط می تواند  به موفقيت های چشمگير بينجامد.

رقابت عادلانه
صاحب يك فروشگاه لباس فروشي، روزي 
متوجه شــد لباس فروشي ديگري سمت 
راست فروشگاه او باز شده است. روي سر در 
آن تابلوي بــزرگ »لباس هايي با بهترين 
كيفيت« نصب شــده بود. فرداي آن روز 
اتفاق ترسناك ديگري افتاد. لباس فروشي 
ديگري سمت چپ فروشگاه او افتتاح شد. 
روي سر در اين فروشگاه هم تابلوي بزرگ »لباس هايي با ارزان ترين قيمت« 
نصب شده بود. مرد بسيار از رقابت ايجاد شده ترسيد و به اين فكر افتاد چه 
بايد بكند. بالاخره ايده بكري به ذهنش رسيد. بزرگ ترين تابلوي آن دور و 
اطراف را در سر در فروشگاهش نصب كرد و روي آن نوشت: »ورودي اصلي«

نتیجه اخلاقي: با رقبا، عادلانه رقابت كنيد. 

راهنما

راهکار

داستانک

در دنيای پر رقابت كنونی مانــدگاری وكاميابی در 
فعاليت های اقتصادی هرگز كار ساده ای نيست.گاهی 
فرصت هايی وجود داردد كه بايد ازآنها بهره برداری 
كردومســائلی وجود داردكه بايد آنها راحل وفصل 
كرد،برای مقابله با اينگونه مسائل همواره بايد دركارها 
خلاقيت  ونوآوری داشت. امروزه سازمان ها وبنگاه های 
اقتصادی كوچك  وبزرگ دركشورهای صنعتی بدون 
خلاقيت مستمر، سريع وبه موقع محكوم به فنا هستند.

خلاقیت چیست؟
خلاقيت فرآيندی است كه قابل توسعه وبهسازی است.

هركس تاحدی خلاقيت دارد ولی همچون بسياری 
ازتوانايی ها واستعدادها برخی افراد توانايی بيشتری 
برای خلاقيت نسبت به ديگران دارند همچنين  برخی 
افراد  درمحيطی رشدوتحصيل كرده اند كه آنها را به 
توسعه خلاقيت تشويق كرده است وآنها آموخته اند 
تاخلاقانه بينديشند وخلاقانه عمل كنند.ويژگی های 

خلاقيت عبارتند از:
1 - خلاقيت فرآيندی فكری وروانی است.

2 - محصول خلاقيت می تواند  به شكل يك اثر ،يك 
ايده،يك ر اه حل،يك شی وياهرچيز ديگر ظهور كند.

3 - محصول خلاقيت پديده ای نو وجديد است.
4 - محصول خلاقيت اثری است كه علاوه بر تازگی 

دارای ارزش نيز باشد.
5 - خلاقيت يك توانايی عمومی است ودر همه افراد 

كم وبيش وجود دارد.
6 - خلاقيت  قابل پرورش است وبا محيط اجتماعی 

وفرهنگی ارتباط مستقيم دارد.
به طور مشخص ويژگی خلاقيت متمايز ومنحصر به 
فرد بودن اســت ،كاری خلاقانه است كه با كار قبلی 
متفاوت است. به اين نكته توجه داشته باشيد كه اين 
تصور درست نيست كه هركس كه باهوش تر است 
لزوما خلاق تر است. اگر شخص به اندازه ای كه برای 
كارش لازم است هوش داشته باشد می تواند به اندازه 
هر كس ديگری درآن زمينه خلاق باشد .همچنين 
دررابطه بين سن وخلاقيت  می توان گفت  اگر فرد از 
تجارب خود استفاده كند ومحيط مناسبی هم داشته 
باشد با افزايش سن خلاق ترمی شود ،درغير اينصورت 

با بالارفتن  سن  خلاقيتش كاهش می يابد. همچنين 
دربروز  خلاقيت تحصيلات عامل اساسی نيست.

بسيار ديده می شــود  افرادی كه تحصيلات رسمی 
نداشــته اند  خلاقيت هايی از خود بروز داده اند كه 

درافراد باتحصيلات بالا وعالی مشاهده نشده است.

 نوآوری چیست؟
نوآوری از شاخصه های كليدی  درفرآيند كارآفرينی 
به شمار می رود. وجودنوآوری دركارآفرينی به قدری 
ضروری است كه می توان ادعا كرد كارآفرينی بدون 
آن امكان پذير نيست. نوآوری تبديل خلاقيت به عمل 
يا نتيجه است.خلاقيت پيدايی يك انديشه نو است  
درحالی كه نوآوری عمل ســاختن آن انديشه های 
نواست. به عبارت ديگر خلاقيت اشاره به قدرت ايجاد 
انديشه های نو دارد ونوآوری به معنای كاربردی آن 
افكار نو وتازه است. يك نوآور زمانی ارزشمند به حساب  

می آيد كه از عهده يك كار ضروری برآيد.
توجه :اگر خلاقيت درصنعت انجام شود به آن اختراع  

می گويند.

 ایده وفرصت چیست؟
ايده درحقيقت  ارائه يــك راه حل جديد برای انجام 
دادن كارهاست. ايده ها گاه می توانند به صورت يك 
الگو،طرح ويا يك برنامه باشند. هيچ ماشينی قادر به 
ساختن ايده نيست بلكه اين كار از عهده ذهنی خلاق 
و پويا برمی آيد. ايده وفرصت باهم تفاوت  دارند.  شما 
ممكن است در روز صدها ايده داشته باشيد ، هرزمان 
كه شــما تصميم به انجام كاری می گيريد براساس  
گمانی اســت كه قبل ازتصميم به ذهنتان ميرسد  
اما فرصت دردنيای كســب وكار نياز  جديدی است 
كه بتوان آن رابه كســب وكار با يك ارزش اقتصادی 
تبديل كرد.در واقــع كار  زيادی بايد انجام شــود تا 
يك ايده ومفهوم  به يك فرصت تبديل شــود .بايد 
توجه داشت كه هر ايده ای يك فرصت نيست اما هر 
فرصتی  حتما يك ايده به همراه دارد. فرصت ها از دو 
طريق خلق می شوند : يا ايده ای داريم وبايدبه دنبال 
نيازی بگرديم كه ايده ما پاســخ به آن نياز باشدويا 
 نيازی را می شناســيم وبايد ايده ای بــرای رفع آن 

پيدا كنيم.

فرصت هاي خلاقیت ونوآوری

ساختار های صنعت و بازار
آگاهي

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اسنادي نسبت به آنها مورد 
بررسي قرار گيرد. بانك هاي مداخله كننده در 
اعتبارات اســنادي ممكن است به چند بانك 
نيز برســد. در عمل روابط ميــان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.

حقوق کسب و کار آموزش

يكي از مباحث مهم در مديريت تصميم گيري، ثابت 
قدم بودن در تصميمي است كه به عنوان يك مدير 
اتخاذ كرده ايم اما يك سوال درست هم اين است كه 
وقتي به هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در ادامه 
اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و به موفقيت آن اميد 
داشته باشيم؟ پشتكار، اميد و ثبات همگي از شروط 
موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه تصميمي كه اشتباه 
اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 

صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند.
 از نشانه هاي نرسيدن به هدف و اشتباه بودن تصميم 

اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 
1- به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته 

باشد. 

2- به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته 
باشد. 

3- عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب .
4- ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم 

اتخاذ شده.
5- افزايش شديد ريسك  رســيدن به هدف به طور 
كلي از عواملي است كه باعث مي شود تصميم گيري 

ضعيفي داشته باشيم. 
در ادامــه مي توان به 5 مورد اشــاره كرد: ترس هاي 
مديريتي، انتخاب نادرست و غيرواقع گرايانه هدف، 
توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به 

جزئيات موردنياز در اتخاذ يك تصميم. 

 در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه بــراي يك مدير
 نه تنها دليلي بر ضعف او نيســت، بلكه نشان دهنده 
اقتدار اوست؛ چراكه نشــان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد! بنابراين پيشنهاد مي شود تعصبات در 
تصميم گيري ها و مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي 

واقع گرايانه تر به مسائل پيش آمده داشته باشيد.

مديريت تصميمات مديريتي

 گاهی ســاختار های ســنتی صنعت و بازار دچار 
بحران می شــود در چنيــن وضعيتــی وظيفه  
اعضای صنعت اســت كه چاره انديشی كنند هر 
چند بحران در ســاختار صنعت و بــازار می تواند 
به از دســت دادن قدرت رهبری اقتصــادی و يا 
حداقل به خطر افتادن امكان حضو منتفی شــود. 

 اما خود اين بحــران فرصت هايی برای كارآفرينی 
در اختيار می گذارد.

 تاريخ صنعت اتومبيل يكی از گوياترين مثال ها در 
اين مورد است. در شروع قرن 20 اتومبيل وسيله ای 
لوكس محسوب می شــد كه همگان قدرت خريد 
آن را نداشتند اما با گذشت زمان شركت رويزرويز 

اتومبيلی را طراحی كرد كــه فقط طبقه ثروتمند 
قدرت خريد آن را داشــتند در حالی كه شــركت 
ford دقيقابرعكس عمل كرد و خودرويی را توليد 
كرد كه طبقه متوسط و حتی كارگران نيز بتوانند 
صاحب اتومبيل شــوند و بديــن ترتيب صنعت 

خودروسازی از بحران نجات پيدا كرد.


